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GR-protokoll nr 5/2016–2017 
 
Datum: 2017-02-25 08.30-16.30 och 2017-02-26 09.00-12.00  
Plats: Två Skyttlar, Kinna.  
Beslutande: GRO Mattias Öberg, DG 101-A Per Krantz, DG 101-B Margareta von 
Wachenfeldt, DG 101-GD Elisabeth Rosell, DG 101-N Jan-Petter Olsson, VDG 101-P Bjarne 
Hald, DG 101-S Bert Engström, DG 101-SV Leif Eskelid, DG 101-U Thorbjörn Bengtsson, DG 
101-VG Per Blomstrand, DG 101-SM Anders Hulth. 
 
AU; VGRO Mats Granath, IPGRO Annica Nordell, Controller Bengt Parkstam. 
 
§ 1.  Mötet öppnas  
GRO Mattias Öberg öppnade dagens möte och hälsade alla välkomna.  
 
§ 2. Val av justerare 
DG Leif Eskelid 101-SV och DG Per Blomstrand 101-VG, valdes att justera protokollet. 

 
§ 3. Anmälan tillkommande ärenden och övriga frågor 
 
Tillkommande ärenden 

1) Förslag från 101-GD. Bil 80. 
2) Brev från Lions i Bulgarien, Bil 91. 
3) Beslut om översyn resepolicyn. 
4) Uppdrag till AU. 

Övriga frågor 

1) Information om inbjudan att hålla seminarium på Convention 
2) Besök från Lions Finland och Lions Sri Lanka den 19 februari 
3) Kort rapport Orkester Norden 
4) Synvinklar på nya Lions 

§ 4. Fastställande av dagordningen 
GR har formen av ett öppet arbetsmöte och ändringar i ärendelistan kan ske under mötet. 
Dagordningen fastställdes med ovan nämnda tillkommande ärenden och övriga frågor. 
 
§ 5. Föregående protokoll GR 4 
GR beslutade att godkänna protokollet samt att protokollet lades till handlingarna. 
 
§ 6. Riksmöte 2017 
DG Thorbjörn redogjorde för planeringen av Riksmötet i Upplands Väsby och visade hur 
hemsidan ser ut. Kommittén är just nu i ett intensivt skede som blir än mer intensivt för varje 
vecka. Fn 330 bokningar och från och med 1 mars höjs priset. Bla är PID Svein Berntsen 
inbjuden talare. Ett antal seminarier kommer att genomföras samt ett stort jubileumsfirande. 
Även LEO kommer att delta. 
 
GR beslutade att godkänna rapporten. 
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§ 7. Förslag från GR till Riksmötet 2017. 
GR gick igenom förslag till Riksmötet. 
 
§ 8. Motioner till Riksmötet 2017. Bilagor med samtliga motioner. 
GR gick igenom inkomna motioner och motiveringar med förslag till beslut. 
 
§ 9.  Motion om Lions Miljöpris. Bil 79. 
GR föreslår att besluta enligt förslaget med ändringen att priset är ”upp till 100 000 kr” samt att 
rekommendera klubbarna att betala in 10 kr per medlem till Sveriges Lions Miljöpris, för miljö 
och hållbar utveckling. 

  
§ 10. Ekonomi 
Controller Bengt Parkstam redogjorde för det ekonomiska resultatet tom 31 januari. Resultatet 
följer budget. 
 
§ 11. Rapporter 

A. Jubileumskommittén.  
      Lion Elisabeth Voll Emanuelsdotter redogjorde för arbetet med Lions Jubileumsinsamling 

vilken pågår tom 30 juni 2017. Klubbarna kan numera ansöka från insamlingen löpande. 
Folder med gemensam epost adress är framtagen. Information har gått ut till samtliga 
distrikt och klubbar. Hittills har sju ansökningar inkommit. Insamlingen gäller för barn och 
ungdomar i Sverige med särskilda behov. Fn har insamlingen inbringat 1.4 mkr. 
Insamlingsmål är 4.6 mkr. En viktig notering uppmärksammades med anledning av frågan 
om detta gäller ensamkommande, nyanlända och asylsökande barn och ungdomar. GR 
bekräftade att enligt projektdirektiven för insamlingen, kan projekt sökas för alla barn och 
ungdomar i Sverige! 
 
GR beslutade att godkänna rapporten. 
 

B. Framtidskommittén 
PDG Ingemar Karlsson och PDG Jan-Åke Rispling redogjorde för förslaget till ny 
distriktsindelning. Det förslag som kommer att föreslås för Riksmötet innebär att MD 
minskar antalet distrikt till sex och att det under nästa verksamhetsår förbereds med 
förankring och information till klubbarna samt mer detaljerade gränsdragningar. 
Målsättning är att Riksmötet 2018 beslutar om att sjösätta ny distriktsindelning from 1 juli 
2018. 

GR beslutade att godkänna rapporten. 

C. Ungdomskommittén,  
Rapport inlämnad till GR 4. 
 

D. Hjälpkommittén/ Världens Barn. Bil 86. 
Kommittén ansvarar för katastroftält. 300 nya tält är beställda från Pakistan och ansökan 
om 75 000 USD för inköp av tält är inlämnad till LCIF. Kommittén förbereder Bragdguld 
inför Riksmötet. Även Livskvalitetspriset. Priser delades ut vid Parasporttävlingen och 
Hjälpkommittén med PDG Gunilla Persson var även inbjuden till Parasportgalan för att 
dela ut priser. 
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PGRO Vivianne Eriksson redogjorde för samarbetet med Världens Barn/ Radiohjälpen 
samt vilka projekt som pågår just nu och några är under avslutning. 
 
Lions har inget undertecknat avtal med Radiohjälpen för 2016 men har deltagit i 
insamlingen 2016. År 2016 insamlades ca 70 mkr. 
 
Kommittén arbetar vidare med Radiohjälpen för att bla få ordning på två projektrapporter 
och redovisa resultatet vid GR 6. Vid GR 6 fattas beslut om nytt avtal skall skrivas med 
Världens Barn/ Radiohjälpen. 
 
GR beslutade att godkänna rapporten. 
 

E. GLT. Bil 66. 
PDG Anna-Maria Bernstein redogjorde för utbildningen för VDG som pågår under 
verksamhetsåret. Bra utbildningshelg i Köpenhamn i februari. 31 mars-1 april avslutning i 
Södertälje för VDG gruppen. Ett års hjul är framtaget. GMT/ GLT måste samarbeta ännu 
mer. Minst ett gemensamt möte varje verksamhetsår. Frågan om det skall genomföras en 
RLLI utbildning i oktober. I det fall måste en ansökan skickas till LCI under april (senast 
datum finns). Utbildning för pågående GMT/ GLT kommer att behövas. 
 
GR beslutade att godkänna rapporten samt att ansöka om medel från LCI. 

F. GMT, bil 66. 
PDG Anna-Maria Bernstein redogjorde för GMT arbetet i MD. 
Förslag föreläggs om att genomföra en utbildning för pågående GMT/ GLT. Beslut om 
detta fattas vid GR 6. 

GR beslutade att godkänna rapporten. 

G. Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond. Bil 82, 83, 84, 85. 
PDG Martin Enkvist redogjorde för verksamheterna och de inlämnade rapporterna. 
Under detta verksamhetsår har det hittills inkommit väldigt många ansökningar om 
enskilda bidrag, ca 500 stycken jämfört med 135 ansökningar under föregående 
verksamhetsår. De handlar om de absolut mest behövande människorna i samhället. 
Stiftelsen har ett nära samarbete med PR kommittén i olika kampanjer. 

GR beslutade att godkänna rapporten. 

H. Lions Quest,  
MDNO Felle Fernholm redogjorde för Lions Quest verksamhet. Lions Mint har inga stora 
framgångar idag. 
Vid Riksmötet i Upplands Väsby kommer Lions Quest att hålla ett seminarium. 
Lions Quest har startat utbildningar för idrottsledare. LQ läraren Marianne har hållit 
utbildningar för FN i Litauen mycket framgångsrikt. Flera LQ utbildningar är på gång. 
Även utbildningar för medlemmar i Lions har genomförts och kommer att genomföras. 
Lions narkotikasökhundar är mycket uppskattade av Tullverket.  
Pengar till narkotikasökhundar skall alltid skickas till MD kontoret, aldrig till Tullverket. 
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GR beslutade att godkänna rapporten. 
 

I. PR Info kommittén 
PDG Åke Nykvist redogjorde för PR planen och kampanjer. Använda sociala medier, 
samarbete med kända artister och att i de sex största städerna fokusera på kvinnor. 
Sponsorer söks till kampanjer. Lions hemsidan behöver förbättras och ett arbete pågår. 
 
GR beslutar godkänna rapporten. 
 

J. De Glömda Barnen,  
PDG Åke Nykvist redogjorde för den nationella insamlingen ”De Glömda barnen”. 
Projektet gör stora insatser med skolbyggnader, matpaket och leksaker vid den syriska 
gränsen i Turkiet. I dagsläget har ca 2.3 mkr kommit in till MD. Viktigt att insamlade medel 
inte ligger kvar i klubb eller distrikt utan skickas till MD. 
Kommittén samarbetar med Hjälpfonden i PR aktiviteter 
 
GR beslutade att godkänna rapporten och gav i uppdrag att i samarbete med 
Hjälpfonden utveckla möjligheten till att bli månadsgivare.  
 

K. LCIF,  
PID Jan-Åke Åkerlund redogjorde för LCIF. Just nu har LCIF minskat i bidrag från 
klubbarna. Uppmaning till alla klubbar att öka sina bidrag till LCIF bla genom Melvin 
Jones. LCIF fyller 50 år 2018. Flyktingfrågan är viktig just nu och diskuteras inom LCIF 
hur den kan lyftas in mer. Förslag finns att tillgå. EF kommer sannolikt att få en ny 
kommitté för flyktingar att rösta om vid EF 2017. Jan-Åke har arbetat med svält i Afrika 
sedan 1974. Det råder just nu stora behov av ekonomisk hjälp i Afrika från Sverige. LCIF 
har påbörjat att skicka medel dit. 
 
GR beslutade att godkänna rapporten. 
 

L. Riksvalnämnden. 
PDG Staffan Wyke redogjorde för nomineringar till MD uppdrag. 
 
GR beslutade att godkänna rapporten.  
 

M. LEO 
Bordlägges. 
 

N. Nordiska Samarbetsrådet NSR 
Distriktsguvernörerna rapporterade från olika möten vid NSR i Reykjavik 19–21 januari. 
Bla NSR projekt, Women in Lions, möte med 2vIP Gudrun Björt Yngvadottir, LCI 
Forward, hyllning till hundraåriga Lions i de nordiska länderna, och om ett förslag till 
uttalande om att motverka Trafficking. 
 
PGRO Finn Bangsgaard berättade om det av NSR beslutade projektet De Glömda Barnen 
med budget. Beslutet är ett samarbetsprojekt med Lions Norges De Glömda Barnen i 
Libanon. Fördelning av 90 000 Euro per år är; Norge 2017, Sverige 2018, Norge 2019 och 
Sverige 2020. 
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GR beslutade att godkänna rapporten. 
 

O. Women in Lions. Bil 87. 
 
GR beslutade att godkänna rapporten. 
 

P. IT 
PGRO Kent Benediktsson redogjorde för hur MyLCI fungerar och uppmanade alla DG att 
påminna klubbarna att registrera i MyLCI. M-rapporteringen visades och endast tre distrikt 
har lämnat alla rapporter. 

§ 12. Verksamhetsplan och budget verksamhetsåret 2017–2018.  
VGRO Mats Granath redogjorde för verksamhetsplan 2017–2018 med möjlighet till frågor. 
GR beslutade att föreslå Riksmötet att bifalla förslag till Verksamhetsplan 2017–2018. 

Controller Bengt Parkstam redogjorde för budgetläget inför 2017–2018. 

Diskussion förelåg med anledning av det besvärliga läget att få budget 17–18 i balans. Flera 
olika alternativa lösningar diskuterades. 

GR beslutade att godkänna rapporten samt avvaktar beslut om förslag till budget 2017–
2018. 

§ 13. Verksamhetsberättelse för 2016–2017 fram till 2017-01-30. 
GR beslutade att godkänna delrapporten. 
 
§ 14. Enkät till klubbarna angående insamlade medel 
Väldigt få svar har inkommit och DG behöver påminna klubbarna om att svara på frågorna. 
 
§ 15. Information angående reseledare till Convention i Chicago. 
GRO informerade att AU utsett PDG Urban Möller till reseledare till Chicago. 

 
GR beslutade att godkänna rapporten. 
 
§ 16. Angående samarbetet med Radiohjälpen/ Världens Barn. Bil 81. 
Behandlades under § 11, D. 
 
§ 17. Ansökan LCIF för Lions Quest. 
GR beslutade att godkänna att ansökan om medel till Lions Quest söks hos LCIF. 
 
§ 18. Tillkommande ärenden: 

1) Förslag från 101-GD angående registeransvariga i klubbarna. 
GR beslutade att ge PDG Kent Benediktsson i uppdrag att kontakta Oak Brook, 
Huvudkontorets MyLCI registeransvarig, i syfte att klargöra frågan. 

2) Brev från Lions i Bulgarien angående ekonomiskt bidrag att täcka förlust vid EF i 
Sofia 2016, Bil 91  
GR beslutade att avslå förfrågan om bidrag. 
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3) Beslut om revidering av resepolicyn 
GR beslutade att ge IPGRO Annica och Controller Bengt i uppdrag att utarbeta 
ett förslag till revidering. 

4) Uppdrag till AU angående ny organisation 2017–2018. 
GR beslutade att ge AU i uppdrag att lägga förslag till ny organisation för MD 
utifrån den internationella styrelsens beslut om ny organisation för GMT/ GLT 
(GST). 

§ 19. Övriga frågor 

a. Information om inbjudan att hålla seminarium på Convention 
VGRO informerade om att han inbjudits att hålla ett seminarium om medlems och 
klubbutveckling vid Convention i Chicago. 

b. Besök från Lions Finland och Sri Lanka 19 februari. 
VGRO informerade om ett mycket lyckat besök i Stockholm den 19 februari från 
Lions Finland (PDG) och Lions Sri Lanka (CC samt två Lions). Syftet var 
erfarenhetsöverföring mellan MD samt omkring de projekt Finland och Sverige 
driver i Sri Lanka. 

c. Kort rapport Orkester Norden 
PGRO Finn Bangsgaard lämnade en kort rapport om planering för Orkester Nordens 
turné under året. 

d. Synvinklar på nya Lions 
DG Jan-Petter Ohlsson framförde sina tankar omkring hur Lions Sverige skulle 
kunna arbeta med personer med psykisk ohälsa. Många människor i samhället har 
psykisk ohälsa. Kan Lions göra någon för dem? Kan vara något för Lions Quest! DG 
Jan-Petter får jobba vidare med detta och kontakta Lions Quest ansvariga. 

§ 20. Mötets avslutande. 
GRO Mattias avslutade helgens GR möte och tackade samtliga deltagare. IPGRO Annika 
tackade GRO för ett väl genomfört GR 5 möte. 

 
 

Mattias Öberg 
Mötesordförande 
GRO      
 
Mats Granath 
Mötessekreterare 
VGRO 
  
Justeras:  
 

 
DG Per Blomstrand 101-VG                           
DG Leif Eskelid 101-SV 





H.K.H. Prins Daniel
Stiftelsen En Frisk Generation


”Hörni ungar, stick ut och lek 
nu istället för att sitta inne!”


Barn & Unga
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Sprid livsviktig värme i vinter.


SMS:a VÄRME till 729 80 och ge 150 kr.


 SEXUALBROTT Elisabeth Massi Fritz 
om hur fler fall kan leda till fällande 
domar i utökad artikel på sajten.


  SETT-MÄSSAN 2017  Vad är fokus på 
Skandinaviens största mässa kring 
innovativt lärande? s06


 DIGITALISERING  Stor expertpanel om 
den digitaliserade skolan. s10-12


2016-2017
Bil 84
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Vi stöttar kakaoodlarna och deras samhällen genom 


kakao. Under 2017 kommer 100 % av vår kakao att vara 


spårbar och ansvarsfullt producerad. Vi stödjer dessutom 
SOS Barnbyar i Ecuador där kakaobönan Arriba odlas, 
det är den som ger vår choklad dess karaktäristiska smak.


forbettercocoa.com


Ansvarsfull njutning


Samtalen med Bris 
kuratorer innefat-
tade allt ifrån tillfällig 
nedstämdhet och oro 
till depression, själv-
skadebeteende och 
barn som funderade 


på att avsluta sitt liv. Det vi ser på 
Bris syns även i andra rapporter. 
Den senaste folkhälsorapporten 
(2016) från Folkhälsomyndigheten 
konstaterar att den psykiska ohäl-
san fortsätter att öka bland barn i 
Sverige. Enligt Folkhälsomyndighe-
tens undersökning Skolbarns hälso-
vanor har 15-åringars psykiska 
besvär fördubblats under perioden 
1986-2014.


Upplever stress
Det är en oroande utveckling, men 
jag och mina kollegor på Bris är 
inte förvånade. Det stämmer väl 
med den bild vi har fått genom våra 
samtal med barn. Det finns inte en 
enskild orsak till varför barn mår 
allt sämre, men i våra kontakter 
kan vi se att det delvis beror på att 
många barn upplever en stress över 
att lyckas i skolan, i det sociala och 
med att få jobb i framtiden. Många 


av de barn som hör av sig till oss sä-
ger att de har svårt att koppla bort 
kraven. För andra barn handlar det 
om svåra uppväxtvillkor där fa-
miljen, vuxnas psykiska hälsa, och 
våld, övergrepp och trauma står i 
fokus.


Självmord bland unga har ökat
All Bris verksamhet utgår från 
barnkonventionen. För oss är ett 
samtal om barnets psykiska ohälsa 
inte enbart ett samtal om tillförlit-
lig statistik, forskning, satsningar 
eller nedskärningar. Det är också 
ett samtal om barnets mänskliga 
rätt till värdighet. I Sverige finns 
ungefär 2 miljoner barn, med sina 
egna unika personligheter, erfaren-
heter och behov – men med samma 
rätt till psykisk hälsa, och till vård 
och stöd. Bris ser hur det påverkar 
barn när samhället organiserar 
vård, stöd och andra insatser utan 
barnets delaktighet.


Den yttersta konsekvensen av 
barnets psykiska lidande är själv-
mord. Jag tror vi alla ställer oss 
frågande till hur kan det komma 
sig, att andelen självmord bland 
vuxna minskat, men att dödlighe-


Det är dags att bryta trenden med den  ökande 
psykiska ohälsan bland barn och unga
Året går mot sitt slut, och hos oss på Bris är tempot högt. Vi har öppet varje dag, hela jullovet. Under året 
som gått har psykisk ohälsa och dåligt mående varit det vanligaste samtalsämnet i vår  stödverksamhet, 
omkring 4 av 10 kontakter har handlat om just detta.


LÄS MER PÅ FOLKHÄLSA.NU


ten för barn i självmord har ökat 
sedan mitten på 90-talet? Beho-
vet av både statistik och forskning 
är av yttersta vikt för att vi ska få 
svar. Risken för självmord bland 
barn, generellt sett, är dessutom 
4-6 gånger så hög bland de som inte 
lyckats med grundskolan. För snart 
två år sedan deltog Bris i Genève då 
FN:s barnrättskommitté granskade 
hur Sverige levde upp till barnkon-
ventionen. Kommittén var särskilt 
oroad för antalet självmord bland 
barn i Sverige.


Fokus på att bryta trenden
Sverige uppmanades därför att 
identifiera och komma till rätta 
med grundorsakerna till självmord 
bland barn. En bra början vore att 
utreda alla självmord, det är så vi 
kan lära oss hur vi kan förebygga, 
se signaler och sätta in rätt åtgärder 
innan det är försent.


Jag är stolt över att vi på Bris tyd-
ligt har bestämt oss. Vi vill vara med 
och bryta trenden med den ökande 
psykiska ohälsan bland barn och 
unga och fokuserar nu särskilt på 
detta. Under 2017 växlas Bris arbete 
upp. Vår generella stödverksamhet 


utvecklas och görs mer tillgäng-
lig, gruppstödsverksamheten ökar 
mångdubbelt och sprids i hela lan-
det, rapporter och kunskapsunder-
lag för beslutsfattare tas fram. Bris 
nätverk (som idag samlar över 1000 
personer som arbetar för och med 
barn i hela landet) kommer ha detta 
som sitt största fokus.


Sveriges enskilt största linje
Bris är Sveriges enskilt största 
 första linje, dit barn vänder sig när 
ingen annan vuxen finns i närhe-
ten. Vi ger barnen stöd och hjälper 
dem vidare. Ett barn skrev till Bris 
med orden: Tack Bris för att ni har 
funnits där för mig. Ni har varit 
en del av min utveckling från ned-
stämd och redo att dö till en person 
som älskar livet. TACK!


Samtidigt måste vi göra allt vi kan 
för att involvera så många  andra 
krafter som möjligt i det viktiga 
 arbete vi har framför oss. För vi kla-
rar det inte själva. Förutsättningen 
för att vi ska kunna göra skillnad för 
barn är bidrag från privatpersoner 
och företag. Vill du vara med i vårt 
arbete för att bryta den ökande psy-
kiska ohälsan? Stöd Bris. 


Återvinn gärna tidningenFölj oss på facebook.com/Mediaplanet.AB.Sverige @MediaplanetSE @Mediaplanet_se


Stödjer barns behov 
– Vi tror att utbildning är 
en av nycklarna för att ge 
barnen en ny start i livet. 
Åke Nyquist. s14


 Inomhusmiljö 
Allergisjukdomar är den 
största folksjukdomen 
bland barn och unga vuxna. 
Många vistas en stor del av 
tiden i skolan, hur är miljön 
egentligen där? s18


På sajten
 Missa inte att ta 
del av den utökade 
expertpanelen om 
den digitaliserade 
skolan på sajten.


Magnus Jägerskog
Generalsekreterare Bris


Under 2017 växlas 
Bris arbete upp.
Vår generella 
stödverksamhet 
utvecklas och görs  
mer tillgänglig.


FOTO: FREDRIK HJERLING







Trettio barn i årskurs två på Nanny 
 Palmkvistskolan i Helsingborg deltar 
i en ettårig satsning inom ramen för 
hälsoprojektet En frisk generation. 
Två gånger i   veckan samlas barnen 
och deras föräldrar till olika fysis-
ka aktiviteter, som avslutas med 
ett nyttigt mål mat. Satsningen ska 
bidra till att  grundlägga sunda vanor 
hos barnen och deras föräldrar.


–Helsingborgs stad erbjöd oss att delta i 
det här projektet eftersom vi har en rela-
tivt stor andel elever som inte är fysiskt 
aktiva. I  augusti 2016 inleddes projektet, 
säger  Susanne  Lundberg, rektor på  Nanny 
 Palmkvistskolan.
  Hon har överlag fått ett mycket bra 
 sgensvar från de föräldrar och barn som del-
tar. Under ett helt läsår får de möjlighet att 
prova olika typer av fysiska aktiviteter, från 
basket till innebandy.
–Många föräldrar och barn är glada över 


att ha förmånen att få delta i projektet. 
 Forskning visar på vikten av att  grundlägga 
sunda kost- och motionsvanor redan i unga 
år. Vår målsättning är att barnen och för-
äldrarna ska hitta någon eller några  fysiska 
aktiviteter som de tycker är roliga och vill 
fortsätta med framöver, säger Susanne 
Lundberg.
  
Framgångsrikt helhetskoncept
 För många barn och föräldrar fyller En frisk 
generation även en viktig social funktion, 
inte minst genom att man regelbundet mö-
ter och får en närmare kontakt med  andra 
barn och vuxna.
 –Forskning visar även på  tydliga 
kopplingar mellan fysisk aktivitet, 
 koncentrationsförmåga och goda skol-
resultat. Vår förhoppning är att En frisk 
 generation ska kunna bidra till att bar-
nen som deltar ska kunna nå en högre 
 kunskapsutveckling, säger Susanne. 
–Hittills har barnen och föräldrarna som 


 deltar i verksamheten hunnit prova på 
bland annat friluftsliv, basket, boxning, 
fotboll, dans, bordtennis och handboll. Den 
här  mångfalden av aktiviteter är möjlig tack 
vare ett nära samarbete med föreningslivet 
i Helsingborg. Vi vill visa att det inte  behöver 
vara särskilt komplicerat att göra något 
 tillsammans som familj, säger Zara Lindell, 
hälsokoordinator i  Helsingborgs stad och 
hälsocoach inom En frisk  generation.


Uppskattas av barn och föräldrar
–Helhetskonceptet som En frisk  generation 
bygger på uppskattas verkligen av både 
föräldrar och barn. De får en möjlighet att 
stärka sitt kontaktnät, barnen lär känna 
nya kompisar och föräldrarna lär kän-
na andra föräldrar utanför skolans värld, 
 säger  Göran  Andersson, hälsokoordinator i 
 Helsingborgs stad och  hälsocoach inom En 
frisk  generation.
  Genom att avsluta varje aktivitet med 
en hälsosam måltid hoppas man kunna 


 inspirera till nya och sunda matvanor, 
bland  annat genom att låta deltagarna 
 prova många olika typer av grönsaker.
   –Många deltagare vittnar om att En frisk 
 generation bidrar till mer  sammansvetsade 
familjer. Vi vill uppmuntra till spontan 
 rörelse och har även märkt att många 
barn som deltar har stärkt sin självkäns-
la och sitt  självförtroende. Det vore roligt 
om En frisk generation kan spridas till 
fler skolor i  Helsingborg framöver, säger  
Zara Lindell.


Helsingborg inspirerar 
till sunda vanor genom 
En frisk generation
Av Annika Wihlborg


SPONSRAT INNEHÅLL


FOTO: MATS ROSLUND


Carl von Linnékliniken är en specia-
listklinik med fokus på fertilitetsutred-


ningar och IVF-behandlingar. Sedan starten 
1990 har närmare 9000 barn fötts efter 


behandling på kliniken. Linnékliniken är därmed 


bli föräldrar.


Linnékliniken grundades av det läkarteam som var 
drivande i arbetet med att etablera IVF-behandlingar 
på Akademiska sjukhuset i Uppsala i slutet av 80-talet. 
Kliniken har alltid haft  ett nära forskningssamarbete 
med Uppsala Universitet. Verksamheten är inriktad på 
 evidensbaserade metoder.


– På senare år har antalet gravida stadigt ökat bland våra 
patienter. Det beror mycket på vår egenutvecklade prog-
nosmodell, som baseras på våra forskningsresultat och 
bidrar till eff ektiva individualiserade behandlingar, säger 
Jan Holte, forskningsansvarig på Linnékliniken och en av 


klinikens grundare. Metoden används sedan fl era år av 
andra kliniker, däribland Karolinska Sjukhuset.
Klinikens unika prognosmodell gör det lättare att skräd-
darsy IVF-behandlingen utifrån varje pars förutsätt-
ningar. Det tar åratal och noggranna statistiska  analyser 
att förstå vilka faktorer som verkligen avgör chansen 
att lyckas med IVF.  Att fi njustera den  komplicerade 
 behandlingen verkar ge resultat. Senaste året ledde  nästan 
hälft en av IVF-behandlingarna till en säkerställd gravi-
ditet - högre än genomsnittet även för svenska  kliniker, 
som ligger bra till i den internationella statistiken, säger 
dr Holte.


Korta kötider och hög patientnöjdhet
Carl von Linnékliniken har avtal med Gävleborg och 
välkomnar även patienter från övriga landet via det fria 
vårdvalet. Det behövs ingen remiss om paret uppfyller 
kraven för behandling inom sitt eget landsting.  Andra 
söker sig till kliniken för privatfi nansierade  behandlingar.
– Kötiderna för utredning och behandling är i  allmänhet 


relativt korta. För utredning av barnlöshet gäller lands-
tingsavgift  och eventuellt frikort även om man bor i 
ett annat län.


Den oberoende nationella statistiken (rapporteras på 
nätet, ”Q-IVF” och ”behandlingsresultat”) visar att 
 Linnéklinikens omhändertagande får mycket bra  betyg av 
paren, dessutom att graviditetstalen ligger i  Sverigetopp 
(det senast rapporterade året, 2014, publiceras 
inom kort). Ofrivillig barnlöshet jämställs med sjukdom 
enligt WHO och räknas till de vanligaste kroniska sjuk-
domarna mellan 20 och 40 år. För många är det oerhört 
plågsamt. Vår ambition är att alla ska få bästa möjliga 
hjälp och samtidigt ett professionellt och empatiskt be-
mötande, säger Jan Holte.


www.linne@se
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Vi står inför ett 
vägskäl när 
det gäller våra 
barns framtida 
hälsa. Stiftelsen 
En Frisk Gene-
ration tar där-


för ett krafttag för att grundlägga 
goda vanor hos barn och familjer i 
särskilt resurssvaga områden.


Föregå med gott exempel
Prins Daniel sitter framåtlutad 
på scenens högtalare. Hundratals 
ögonpar i Karolinska Institutets 
futuristiska Aula Medica bevittnar 
hans smartphone-tummande i luf-
ten framför sig. Så tar han till orda.


– Hörni ungar, stick ut och lek nu 
istället för att sitta inne!


Publiken skrattar igenkännande. 


Hur ska barnens vanor och bete-
enden kunna förändras om inte vi 
föregår med gott exempel? Någon-
stans på vägen tycks vi kollektivt ha 
glömt bort att barn gör precis som 
vi vuxna lär dem.


Social hållbarhet på alla plan
Halvdagsseminariet går under 
namnet Nyckeln till en frisk ge-
neration, och samlar namnkun-
niga talare som nämnda Prins Da-
niel, OS-guldmedaljören Carolina 
Klüft, folkhälso-, sjukvårds- och 
idrottsminister Gabriel Wikström,  
KI-professorn Mai-Lis Hellénius 
och flera andra.


En Frisk Generation grundades 
2011 och syftar till att få barnfa-
miljer att bli mer aktiva och äta 
mer hälsosamt för att förebygga 


fysisk och psykisk ohälsa. Särskilt 
fokus riktas mot områden där de 
socioekonomiska klyftorna är som 
mest påtagliga. Barnfamiljer blir 
tillfrågade ifall de vill vara med,   
vilket innebär ett år av  regelbundna 
aktiviteter. Minst en förälder  eller 
annan vuxen måste alltid delta, 
och en efter aktiviteterna äter 
familjerna en hälsosam måltid  
tillsammans.


Samverkan för framtiden
Efter ett år har familjen fått prova 
på en rad olika aktiviteter, och där-
efter slussas de in i befintliga lokala 
föreningar. Hittills har 500 familjer 
genomgått initiativet i kommuner 
som Haninge, Södertälje, Kungs-
backa och Helsingborg.


Förutom att agera beskyddare åt 


Vi står inför ett vägskäl när det gäller våra 
barns framtida hälsa. Stiftelsen En Frisk 
Generation tar därför ett krafttag för att 
grundlägga goda vanor hos barn och-
familjer i särskilt resurssvaga områden.


Tillsammans 
för en frisk  
generation


TEXT OCH FOTO: CHRISTIAN VON ESSEN


Avtal får ungdomar att 
inte börja röka


Tobaksfri duo vill stärka ungdomar i att avstå från tobak 
genom tobaksfria avtal mellan ungdomar och vuxna.
993 startade Västerbottens läns landsting Tobaksfri duo som 
ett cancerförebyggande program. Det har sedan spritt sig till 
övriga landet och finns idag i 80 kommuner, från Kiruna i 
norr till Blekinge i söder.


Metoden är väl genomarbetad och även vetenskapligt 
 testad. Den bygger på tre delar:


 Utbildad personal gör klassbesök i årskurs 5 eller 6.
Elever erbjuds att bli medlemmar i Tobaksfri duo och skriva 
ett individuellt avtal med en valfri tobaksfri vuxen.
Det skrivna avtalet gäller till och med årskurs 9, och följs 
varje år upp av en skriftlig försäkran att avtalet följs.


Grundidén bakom Tobaksfri duo är att stärka ungdomar 
att säga nej till tobak och att stå emot grupptryck. En positiv 
bieffekt är att många vuxna också slutar för att kunna skriva 
avtalen med ungdomarna. Metoden utvecklas nu även på 
gymnasiet.


Ywonne Wiklund, ansvarig för verksamheten i Västerbot-
ten, betonar att attityder och värderingar i närsamhället, 
med skola, fritid och de vuxna ungdomar möter, är avgö-
rande för hur väl man lyckas med det tobaksförebyggande 
arbetet– Tobaksfria miljöer och vuxna förebilder stärker nor-
men tobaksfritt och därför är alla steg i den riktningen också 
ett stöd för målet som måste vara en tobaksfri framtid och 
 generation, avslutar hon.


Ywonne Wiklund  
Ansvarar för verksamheten Tobaks 


fri Duo inom Västerbotten


FOTO: MIKAEL RUTBERG


Tobaksfria miljöer och vuxna förebilder 
stärker normen tobaksfritt och därför är 
alla steg i den riktningen också ett stöd 
för målet som måste vara en tobaksfri 
framtid och  generation.


Respekt


tobaksfri.se • Instagram: @tobaksfri_duo 


Tobaksfri framtid
Svenska Kyrkans Unga tycker 
att det är viktigt att barn och 
unga är med och tar beslut och 
påverkar, både i kyrkan och i 
samhället. 


Det ska vara självklart att barn 
och unga inte bara ses som 
kyrkans framtid, utan också 
kyrkans nutid. Vi lär därför våra 
medlemmar hur tro kan leda 
till handling, hur demokrati 
fungerar och mycket mer!


Nyfiken? Läs mer på 
svenskakyrkansunga.se


Nu är det äntligen dags för uppföljaren 
på förra årets  succékonferens  
”Pulsträning och inlärning”  
- Den 27 mars 2017. Kom och ta del 
av det senaste inom området fysisk 


dessutom lära sig mer i skolan. 


Anders Hansen, överläkare i psykiatri, 
föreläser från sin senaste bok  
”Hjärnstark”. 


 
”Folkhälsa” och få priset 2295:- ex moms.


 www.teamkoncept.se
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–Vi är ofta den första kontakten för barn och unga som 
växer upp i familjer med missbruk och/eller psykisk 
ohälsa. Vi erbjuder handfast stöd och arrangerar 
därför aktivitetsgrupper, som leds av personer som 
själva gått igenom liknande erfarenheter som de 
barnen och unga vi möter. Vi har också byggt upp det 
nationella nätverket Trygga Hjältar, ett nätverk av 
eldsjälar som sänker tröskeln och är den saknade 
länken mellan barn och myndigheter, säger Olivia 


Trygg, medgrundare, Trygga Barnen.
 Många som hör av sig till Trygga Barnen upplever att 
de är ensamma i problematiken. Trygga Barnen 
arbetar därför aktivt med att ta bort skammen kring 
att växa upp i ett hem med missbruk eller psykisk 
ohälsa. En av Trygga Barnens styrkor är att barn och 
unga möter vuxna som själva har liknande erfaren-
heter från sin egen uppväxt och på så sätt kan 
förmedla hopp och visa att det finns hjälp att få.
 
–Jul och nyår är en tid på året som många av de barn 
och unga som vi möter känner stor oro inför. Varje år 
arrangerar vi därför Trygg Jul, ett julfirande för barn 
och unga som vill uppleva ett glädjefyllt och tryggt 
julfirande, säger Olivia Trygg.


Kontakta Trygga Barnen: kontakt@tryggabarnen.org  
- Kik tryggabarnen - Jourtelefon 0704777910


En Frisk Generation, är Prins  Daniel 
tillsammans med Kronprinsessan 
Victoria initiativtagare till GEN-
PEP, en icke vinstdrivande organi-
sation vars syfte är att sprida kun-
skap och engagemang kring barn 
och ungdomars hälsa. Arbetet sker i 
samarbete med en rad olika företag 
och organisationer. 


För en jämlik hälsa
– Vi står vid ett vägskäl, säger Prins 
Daniel från scenen. Ska vi acceptera 
detta eller inte? Men låt oss i så fall 
fokusera på de goda vanorna, inte 
de dåliga. Det kan faktiskt vara en-
kelt. Att gå ut tillsammans med bar-
nen räcker långt.


Gabriel Wikström delar Prins 
 Daniels syn på vikten av att minska 
klyftorna. Hans jobb är komplext 


– svenskar har rekordhög medel-
livslängd och rör på sig mest i värl-
den. Samtidigt sitter vi mer stilla än 
någonsin, hälsoklyftorna ökar och 
allt fler sjukskriver sig på grund av 
stress och psykisk ohälsa.


– Det är oacceptabelt, säger han. 
Från regeringen genomför vi därför 
åtgärder mot ohälsoklyftorna, med 
tydliga målsättningar. Det allra vik-
tigaste enligt min mening är satsa 
på den svenska skolan. Ett långt och 
friskt liv börjar med skolan.


OS-guld inte för alla
För OS-guldmedaljören Carolina 
Klüft var idrotten en räddning un-
dan den tuffa skolperioden i 12-års-
åldern. På fritiden kunde hon bli 
sedd och bekräftad, få utlopp för sin 
energi. Carolina är operativt enga-


gerad i GEN-PEP. Hon återkommer 
ofta till begreppet rörelseglädje − att 
hitta mening, gemenskap och väl-
mående genom kravlös fysisk ak-
tivitet. Men ofta kommer allvaret i 
vägen.


– Sju av åtta 13-åringar rör sig för 
lite i dag, säger hon. Tävling är kul, 
men det är inte för alla. Idrottsrörel-
sen måste sänka trösklarna.
Hon menar att tidiga elitsatsningar 
rentav kan vara skadliga. Hon vill se 
en modell där alla kan vara med och 
utvecklas i sin egen takt.
– Det är en grundläggande rättig-
het att inte behöva selekteras på det 
sättet när man är så ung.


Klüfts klyftiga ord får därmed 
avsluta en eftermiddag som trots 
nedslående statistik ändå landar i 
en stor dos framtidshopp. 


Ungdomar behöver 
unga förebilder


EXPERTTIPS


Amanda Carlshamre


Förbundsordförande, Svenska Kyrkans Unga


Läs fler intressanta artiklar på  
folkhälsa.nu


Att vara ung idag kan komma med många krav utifrån. 
Därför kan samhörighet vara till en stor hjälp.


Unga upplever mycket psykisk och fysisk stress och press 
idag. Svenska Kyrkans Unga ses mycket som en mötesplats 
där du kan kasta av dig kraven, bagaget och jämförelserna som 
samhället präntar in, menar Amanda Carlshamre som är 
 förbundsordförande.


– Närvaro och gemenskap med andra blir en oas för många 
unga människor. De behöver få pusta ut och få andrum, släppa 
kraven och bara vara. Men också fundera på de stora  livsfrågorna 
som dyker upp och göra det i en trygg kontext.
Svenska Kyrkans Ungas syfte är att möjliggöra för unga att 
växa i tro och ansvar.


– De får mycket ansvar så fort de blir engagerade i organisatio-
nen och det växer man snabbt av som individ. Det är inte så 
många platser i samhället idag där unga får ansvar och därför 
känner de sig välkomna hos oss, säger Amanda Carlshamre.


Många unga bär på flera frågor kring tro. Svenska Kyrkans 
Unga har både sökare och säkra, menar Amanda Carlshamre.


– Du kan vila i en tro som individ och det är i sig ett växande. 
Dessutom behöver unga goda förebilder som också är unga. Jag 
tror att det kan kännas befriande att du är i ett sammanhang 
där du kan få ta emot stöd. Ett sammanhang som du kommer 
till varje vecka och till människor som inte kommer vända dig 
ryggen, säger Amanda Carlshamre.


Du kan vila i en tro som individ och 
det är i sig ett växande. 


FOTO: DESIRÉE WIDELL
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En digitaliserad skola - 
för eller nackdel?


Vilka insatser krävs för att digitalisera skolan?
–En tydlig strategi genom ett starkt ledarskap från skolans 
huvudman, samt ett politiskt intresse för digitaliserings-
frågor. Tillräckliga resurser för kompetensutveckling av 
rektorer och pedagoger krävs, eftersom den digitala skolans 
 arbetssätt skiljer sig från den analoga. Det är självklart viktigt 
att investera i den mjukvara och hårdvara som behövs, men 
ett tydligt ledarskap kring de digitala frågorna samt tillräck-
liga komptensutvecklingssatsningar är minst lika viktigt.


Vilka är de största fördelarna med digitalisering?
–Möjligheten att arbeta mer motivationsdrivet utifrån varje 
elevs individuella förutsättningar. Digitaliseringen frigör 
också möjligheter till att skapa ett lustfyllt lärande och ger 
nya förutsättningar i arbetet med att möta upp elever med 
särskilda behoven. Digitaliseringsutvecklingen underlät-
tar dessutom automatiseringen av viss administration 
och andra arbetsmoment som pedagoger tidigare hanterat 
 manuellt. 


Vilka förändringar kan vi förvänta oss framöver?
–Digitaliseringen i skolan har hittills handlat mycket om den 
hårdvara som används. Framöver tror jag att utvecklingen 
istället kommer att fokusera mer på den konkreta använ-
darnyttan i klassrummet. Digitaliseringshastigheten kom-
mer även att öka, inte minst om vi ska nå regeringens mål 
att 100 procent av de svenska eleverna har en egen dator i 
skolan  senast 2019. Idag har endast 28 procent av eleverna 
egna datorer i skolan.


SPALT


Läs fl er intressanta artiklar på 
folkhälsa.nu


 Oliver Lundgren


Verksamhetschef och en av grundarna till Skolon


När snön faller  
kan vi inte låtsas 
som det regnar.


SMS:a VÄRME till 729 80 och ge 150 kr 


Inspirerar pedagoger 
kring innovativt lärande
Den 3-5 maj 2017 är det dags 
för Scandinavian Educatio-
nal Technology Transforma-
tion, Sett, på Kistamässan i 
 Stockholm. 


Sett är Skandinaviens största mäss-
sa och konferens med fokus på det 
moderna och innovativa lärandet. 
Det är en mötesplats med fokus på 
nya arbetssätt som leder till högre 
måluppfyllelse i skolans alla nivåer.


Dammsuger Sverige
Sett vänder sig till lärare, förskollä-
rare, pedagoger och skolledare som 
kan ta del av fullspäckat konferens-
program som pågår parallellt på sju 
scener i tre dagar med samman-
lagt drygt 150 föreläsningar och 
workshops. I utställardelen möter 
 besökarna leverantörer av digitala 
verktyg och moderna fysiska lär-
miljöer.


– En nyhet för i år är att vi ha en 
participatoriska inslag, seminarier 
och workshops där deltagarna ges 


utrymme att vara mer delaktiga i 
lärprocessen. När vi sammanstäl-
ler konferensprogrammet damm-
suger vi Sverige efter inspirerande 
pedagoger som kan dela med sig av 
sina egna erfarenheter och prak-
tiska exempel på det moderna och 
innovativa lärandet. Syftet är att 
besökarna ska kunna inspireras att 
implementera idéerna på hemmap-
lan, säger Fredrik Svensson, kon-
ferensansvarig på Sett.


Tema ”Bottom up”
2017 års konferensprogram kret-
sar runt tre teman: ”Bottom up”, 
” Human vs Technology” och 
”Teacher 2 Teacher”. Human vs 
Technology är ett område som 
 fascinerar många, och man ställer 
frågan vad som händer när tekni-
ken fl yttar in i skolans och försko-
lans verksamheter samt hur den 
samtidigt påverkar centrala delar 
av  lärprocessen. Temat Bottom up 
fokuserar på att varaktig föränd-
ring ofta skapas underifrån och att 


ett gott ledarskap är lyhört för just 
detta. Inom ramen för Teacher 2 
Teacher står det kollegiala lärandet i 
fokus.  Deltagarna behöver inte för-
anmäla sig till  programpunkterna, 
de kan istället röra sig fritt mellan 
de olika seminariescenerna, och är 
därför att likna mer vid en festival 
än en traditionell konferens.


Leda sina elever
En viktig aspekt av Sett är att det 
ska vara möjligt för alla lärare att 
delta, inte bara nyckelpersoner 
som IT-pedagoger. Det är viktigt 
för att kunna lägga en bred grund 
för pedagogiska diskussioner på 
hemmaplan med fokus på och efter 
 konferensens slut.


–Ytterligare en nyhet 2017 är att 
konferensprogrammets styrnings- 
och ledningsspår också riktar sig 
till lärare och inte bara skolledare. 
Att jobba som lärare handlar i 
mångt och mycket om att leda sina 
elever i deras lärande, säger Fredrik 
 Svensson.  


Av Annika Wihlborg


Ny riktning. Ytterligare en nyhet 2017 är att konferensprogrammets styrnings- och ledningsspår också riktar sig 
till lärare och inte bara skolledare. FOTO: HAMPUS ANDERSSON


FOTO: EMMA LARSSON
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Kicks lyfter frågan om psykisk ohälsa 
i långsiktig satsning med 


Mind och Tjejzonen


Kicks står bakom initiativet S.H.A.R.E. och har valt 
Tjejzonen och Mind som samarbetspartners. Målgruppen 
för initiativet är kvinnor i åldrarna 18-27 år och psykisk 
ohälsa ökar hos just den gruppen. Många av KICKS med- 
arbetare och kunder är kvinnor och ämnet känns därför 
extra relevant för kosmetikkedjan. 
    –Med den här satsningen hoppas vi bidra till bättre 
psykisk hälsa i samhället. Vi når många kvinnor genom 
våra kanaler och nu kan även Mind och Tjejzonen nå ut 
genom oss, säger Malin Stavlind som är hållbarhetschef 
på KICKS. Kicks bidrar dessutom till organisationerna 
genom finansiellt stöd.
 
Viktigt att satsa på anställda
Initiativet har också fört med sig ett ökat fokus internt på 
den psykosociala arbetsmiljön hos Kicks.
    –Det är viktigt att satsa på anställdas välmående. Kicks 
har förstått det och vi hjälper dem i deras arbete. Satsar 
man på psykisk hälsa hos sina anställda kan man räkna 
hem det om en av tio blir hjälpta. Det är därför ett 
viktigt arbete såväl utifrån det individuella välmåendet, 
det sociala arbetsklimatet och ett företagsekonomiskt 
perspektiv, säger Selene Cortes som är utbildnings-
ansvarig på Mind.
     Tjejzonen arbetar med att på olika sätt ge stöd för unga 


kvinnor. Genom Tjejzonens Storasystrar som arbetar 
ideellt, kan unga kvinnor få stöd och prata av sig 
anonymt. Man får prata om vad man vill, allt från ångest 
inför prov till sexuella övergrepp och självmordstankar. 
Storasystrarna är ofta lättare att prata med än myndi-
ghetspersoner eller kuratorer. Därför är de ofta de första 
som får reda på problematiken och kan hjälpa tjejerna 
med hur de ska ta sig igenom det eller gå vidare.
     –Det är ett viktigt arbete och det är så många som vill 
kontakta oss att vi inte kan hjälpa alla. Samarbetet med 
Kicks gör att vi kan hjälpa fler, säger Lovisa Gradén som 
volontärarbetar som Storasyster på Tjejzonen.
 
20 procent är drabbade 
Den psykiska ohälsan i samhället ökar mest bland unga 
kvinnor och bland kvinnor i åldrarna 30-45 år. 20 procent 
av hela befolkningen är drabbade och nästan alla känner 
någon som är det. De vanligaste besvären är ångest och 
depression men många lider också av andra, ännu mer 
komplexa och kroniska psykiska diagnoser.
     –Mind arbetar med kunskapsspridning, opinions-
bildning och medmänskligt stöd. Vi vill ha ett samhälle 
där personer med psykisk ohälsa blir respekterade och får 
det stöd de behöver. Vägen dit är genom att göra psykisk 
ohälsa pratbart. Stigma, skuld och skam som drabbade 


personer ofta känner behöver man ha arbetat med på 
arbetsplatsen innan. Vi arbetar igenom allt från policys 
och styrdokumet till arbetsstyrkan för att skapa en kultur 
där det går att prata öppet om psykisk ohälsa. Och, det är 
fullt möjligt att göra, säger Selene Cortes.


I samarbete med Tjejzonen har KICKS utvecklat ett 
program för mentorstödd praktik på sina arbetsplatser. 
Genom praktikprogrammet ska unga tjejer som behöver 
stöd få arbetslivserfarenhet och hitta en fungerande 
vardag.
    –För att kunna ge de unga kvinnorna i praktikprogram-
met bästa möjliga stöd utbildas och handleds mentorerna 
i psykisk ohälsa med fokus på bemötande, säger Lovisa 
Gradén.
 
Bygger stolthet
För Kicks är SHARE början på ett långsiktigt arbete med 
mål att bidra till social hållbarhet. Satsningen inleddes i 
Sverige och Norge 2016 för att följas av Finland 2017.
    –För oss är det viktigt att engagera oss i frågor som våra 
kunder och medarbetare kan relatera till. Det bygger en 
stolthet hos oss på Kicks samtidigt som vi hjälper 
organisationerna att göra ett viktigt arbete i samhället, 
säger Malin Stavlind.


Med förenade krafter satsar Kicks, Mind och Tjejzonen på att motverka psykisk ohälsa hos kvinnor. Genom 
Kicks kanaler kan Mind och Tjejzonen nå och hjälpa fler som behöver stöd.


KONTAKT: Malin Stavlind: mailto:malin.stavlind@kicks.se          KICKS.SE


SPONSRAT INNEHÅLL


Det här står KICKS initiativ S.H.A.R.E. för:


S - Support local organizations
Vi bidrar finansiellt till organisationer som arbetar för 
att öka kännedomen om, samt motverka psykisk 
ohälsa.
H - Hire in mentorship program


Vi ska erbjuda mentorstödd praktik på våra arbets-
platser.
A – Ambassadors och 
R – Raise awareness
Vi kan lyfta fram positiva förebilder i vår kommunika-
tion. Genom att använda våra kanaler till att sprida 
kunskap om psykisk ohälsa kan vi bidra till ett mer 


öppet klimat där man vågar prata om psykisk ohälsa 
och be om hjälp.
E – Empower young women


Vi kan fortsätta göra det vi gör varje dag: representera 
ett  lustfyllt förhållande till  skönhet – utan pekpinnar 
och krav!


FAKTA


Selene Cortes från MIND och Malin Stavlind KICKS.
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Fler vuxna och unga 
behöver prata om 
sexuella övergrepp


Om vi vuxna inte pratar om sexuella över-
grepp mot barn som kan vi vara säkra på att 
barn som utsätts inte heller vågar göra det. 
Stiftelsen Allmänna Barnhuset, som verkar 
för att öka kunskapen om sexuella övergrepp 


mot barn, har därför startat sajten www.dagsattprataom.se. 
 Syftet att stärka barns skydd mot sexuella övergrepp och att 
fl er  utsatta barn ska berätta och få hjälp.
   –Det är angeläget att fl er börjar prata om sexuella över-
grepp, inte minst i skolan. Målsättningen med vår sajt är att 
dels öka barn och ungas kunskap kring sexuella övergrepp 
och dels att öka vuxnas kompetens på området, så de 
 känner sig tryggare i att förebygga och hjälpa barn och unga 
som utsatts, säger Cecilia Sjölander, generalsekreterare Stif-
telsen Allmänna Barnhuset.


Många barn och unga som utsatts för sexuella övergrepp 
väljer att berätta för en kompis. På sajten fi nns därför tips 
och råd riktade till just kompisar kring hur de kan hantera 
den typen av förtroende.
   – Vi arbetar nu med att ta fram en handledning till skolper-
sonal och översätta sajten till fl er språk, ambitionen är att 
den ska fi nnas tillgänglig på fyra-fem språk senast somma-
ren 2017, säger Cecilia Sjölander.


SPALT


Läs fl er intressanta artiklar på 
folkhälsa.nu


Cecilia Sjölander


Generalsekreterare Stiftelsen Allmänna Barnhuset


Ny lagstiftning för sexualbrott 
stärker rättssäkerheten


Enligt BRÅ är unga tjejer de 
som i störst utsträckning 
utsätts för sexualbrott. 


Att respektera tjejer och kvinnor 
är något som alla pojkar i Sverige 
borde få lära sig redan på dagis 
och skola. Lärare och föräldrar är 
därför enormt viktiga i arbetet att 
öka jämställdheten och utrota det 
 sexuella våldet.


Frivillighet och ömsesidighet
– Jag tror på proaktivt arbete, främst 
gentemot barn och  ungdomar. 
 Vuxna måste sluta avfärda tafsande 
som något alla kvinnor utsätts för 
och därför måste lära sig att stå ut 
med. Vi måste tala om att sexuellt 
våld är oacceptabelt och inte hör 
hemma i vårt samhälle. Vuxna 
måste även respektera barns rätt 
att bestämma över sin kropp och 
inte kräva närhet av dem när de 
inte vill, menar advokat Elisabeth 
Massi Fritz.


– Frivillighet och ömsesidighet 
när det gäller sex är en självklarhet 


för de allra fl esta och en modern 
lagstiftningen borde spegla detta. 
Med en samtyckeslag innebär allt 
utom ett ja ett nej. Det krävs inte 
att  off ret ska ha befunnit sig i en 
särskilt  utsatt situation eller ha va-
rit utsatt för våld, hot eller tvång för 
att hon ska ha rätt till straff rättsligt 
skydd för sin sexuella integritet, 
fortsätter Elisabeth.


Kräva straffansvar
Idag förväntas man värja sig mot 
ovälkomna sexuella gärningar, gör 
man inte det så ifrågasätts man 
som brottsoff er. Om rättsväsendet 
inte hade förväntningar på brotts-
off er tror jag att fl er skulle våga göra 
en polisanmälan.


Ett oaktsamhetsrekvisit inne-
bär att förövaren kan dömas för att 
han inte har tagit reda på om att 
handlingen verkligen är frivillig. 
Åklagaren behöver då inte bevisa 
att förövaren hade som avsikt att 
våldta för att man ska kunna kräva 
straff ansvar.


Inför vi ett oaktsamhets-


rekvisit är jag övertygad om att vi 
 kommer att se fl er fällande domar 
i våldtäktsmål. Förövare skulle inte 
längre frias för att de ”inte förstod”, 
”trodde att hon ville” eller ”trodde 
att hon var vaken” trots att omstän-
digheterna talar emot detta.
   Elisabeth Massi Fritz tror att en 
lagstiftning som kriminaliserar 
allt sex utan samtycke, kombinerat 
med ett oaktsamhetsrekvisit kan 
leda till att fl er sexualbrott polis-
anmäls samt att fl er fall kan leda till 
åtal och fällande domar.


Ens egen kropp är ens egen   
– Jag hoppas att en sådan lagstift-
ning leder till att människor  känner 
sig stärkta i vetskapen att deras 
kropp är deras egen att bestämma 
över, att det inte fi nns förväntning-
ar från rättsväsendet att värja sig 
från  övergrepp för att ett övergrepp 
ska vara ett övergrepp även i lagens 
mening. Finns det inget samtycke 
är det inte sex utan ett sexuellt 
 övergrepp, avslutar  Elisabeth Mazzi 
Fritz. 


Av Annika Gavric Strüwer


På 


 


Näskannan RHINO HORN* 
• förebygger och lindrar nästäppa                                     


vid förkylning, bihåleinflammation och allergi


• utformad så att saltvattnet                                           
rinner lätt  genom näsan


• är producerad i okrossbar,                                                   
miljövänlig PEHD-plast


• verkar för en hållbar miljö


www.yogacentrum.com


NYHET!
Nu också i 


barnstorlek,
4-12 år!


* NasoKlar har bytt namn till RHINO HORN


Inga konstigheter!


119:-


Beställ via butik.yogacentrum.com eller på tel. 031-13 22 52


Ge dina ögon en riktig genomgång hos tre av Sveriges 
bäst utbildade optiker.


Vi genomför ögonbottenundersökning, synfältsundersökning, inspektion av 
ögats lins samt ögontryckmätning och kan på detta sätt hitta bl.a. glaukom, 
gråstarr och ålders- eller andra förändringar på näthinnan mycket tidigare än 
vid en traditionell synundersökning.


Anders Wedin, Kajsa Söderberg & Håkan Öhrner har förutom optikerutbild-
ning även en  medicine magisterexamen. Denna utökade kunskap i kombi-
nation med den höga utrustningsnivån på mottagningen gör att vi på ett 
mycket tidigt stadium kan upptäcka förändringar som t.ex. glaukom 
(grön starr) grå starr, och ålders- eller andraförändringar på näthinnan.


Hos oss får du kompetens, valfrihet och omtanke
08-12 20 33 33, Hammarby Allé 32, www.wedin-soderberg.se


Anders Wedin vann en utfrågning som avgjorde Sveriges kunnigaste optiker tidigare i 
vår. Han har även stor kompetens vad gäller skelnings- och ackommodationsbesvär.


Det är angeläget att fl er börjar prata om 
sexuella övergrepp, inte minst i skolan. 


FOTO: ELLINOR ÅSLIN HÄGG


Har du frågor kan du ringa 
till  Advokatbyrån Elisabeth 
Massi Fritz AB där de sva-
rar på dina frågor kostnads-
fritt. Du kan även maila eli-
sabeth.fritz@advokat-
fritz.com eller kontakta 
 henne på instagram, 
@advokatmassifritz.


FOTO: ELISABETH OHLSSON WALLIN







Programmering 
för grundskolan


Med CodeMonkey kan din skola komma igång med programmering 
redan i dag. Läs mer och prova gratis på nok.se/codemonkey.


Prova gratis på
www.nok.se/
codemonkey


Natur & Kultur, Box 27 323, 102 54 Stockholm
Tel 08-453 87 00 info@nok.se www.nok.se


Hela kursen, bara att köra
Med CodeMonkey lärarhandledning 
kan alla lära ut grunderna i program-


mering – helt utan förkunskaper.


Spelbaserad inlärning
Lustfyllt lärande där eleverna  


utvecklar datalogiskt tänkande.


Riktigt programmeringsspråk
Eleverna lär sig CoffeeScript   
så att de kan programmera 


egna HTML5 spel.


Tekniska krav
Fungerar på dator eller surfplatta  


med internetuppkoppling. 


Bångs Stiftelse ger bidrag till 
barn- och ungdomsverksamhet 
med social inriktning


Stiftelsen Karin och Ernst August Bångs Minne ger varje år bidrag 
till föreningar och organisationer med social inriktning. Bidrag kan 
sökas av föreningar som arbetar för att främja social utveckling och 
omsorg av barn och unga upp till 18 år. Stiftelsen ger stöd till bl.a. 
arbete för att minska drogmissbruk, motverka våld, utstötning och 
verka för mångfald och integration samt arbete för att främja social 
gemenskap för unga som på grund av funktionshinder eller av andra 
skäl har behov av stöd till utvecklingsinsatser.


Bidrag ges inte till administration eller till verksamhet som det 
åligger stat, landsting eller kommun att tillgodose. Bidrag ges inte 
heller till religiös verksamhet eller scout-, idrotts- och skytteverk-
samhet.


Ansökningar kan göras 1 dec. 2016 – 31 jan. 2017 och kan endast 
göras på stiftelsens ansökningsblankett för år 2017, vilken kan 
laddas ner från webbsidan www.bangs-stiftelse.se


En fullständigt ifylld ansökningsblankett skall vara Stiftelsen tillhan-
da senast den 31 januari 2017. Styrelsen gör en preliminär bedömn-
ing av ansökan. Föreningar vars ansökningar preliminärt bifalles 
kommer därefter uppmanas att skicka in en komplett ansökan.


Stiftelsen Karin och Ernst August Bångs Minne


www.bangs-stiftelse.se


www.kikora.se


Kikora är ett övningsprogram i matematik som hjälper 
både lärare och elever till bättre resultat.


Syftet med programmet är att öka elevernas självständighet 
i inlärningen och tillåta dem att öva matematik efter sin egen 
förmåga. Det syftar också till att frigöra tid för läraren med 
automatisk rapportering av resultat så extra stöd kan ges där 
behov fi nns.
–Eleverna har tillgång till uppgifter på olika nivåer och får 
fortlöpande hjälp med sina uträkningar. 
Samtidigt har läraren full kontroll över resultat och under-
visningen kan anpassas efter elevernas kunskapsbehov, 
berättar Peter Skog, VD på Kikora AB.


Ett av verktygen är gratisprogrammet Mattetrion som 
innehåller tre delar:


• Diagnostik
• Repetition
• Grafi sk matematik


Tack vare en motiverande lärmiljö och ett brett innehåll för 
både grundskola och gymnasium, har elever löst över 100 
miljoner uppgifter i programmet.


Över 100 miljoner 
lösta matteuppgifter


DÄR FORSKNING MÖTER PRAKTIK
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HJÄLP SYRIEN!
Swisha valfri gåva till 123 000 46 48 eller sms:a AKUT SYRIEN till 72 900 och skänk 100 kr.
Genom att sms:a eller swisha godkänner du att bli kontaktad av Röda Korset. Dina personuppgifter hanteras enligt PUL.


En överallt fungerande infrastruktur 
är nödvändig som utgångspunkt för 
en nationellt likvärdig utbildning. 


Många efterfrågar en nationell IT-strategi 
för skola och förskola som utgångspunkt för 
arbetet. Det behövs också kunskap om vilka 
möjligheter som finns och kontinuitet i led-
ning, styrning, kompetensutveckling och 
stöd. En ständig omvärldsbevakning och 
analys av verksamhet och behov som stöd 
för utveckling är också av stor betydelse.


De viktigaste insatserna förutom 
att se till att det finns tillräcklig 
infrastruktur i form av tillgång till 


välfungerande teknik handlar om kompe-
tensutveckling. Alla i skolväsendet behöver 
bidra till att  ge förutsättningar för att 
utnyttja digitaliseringens möjligheter såväl 
pedagogiskt som när det gäller mer allmänt 
att effektivisera verksamheten. Lärare och 
andra i olika positioner inom skolväsendet 
behöver förstå vad digitaliseringen innebär.  
De behöver också utveckla sin kompetens 
om hur den kan användas för att utveckla 
undervisningen och därmed bidra till elev-
ernas lärande.


Att ”digitalisera skolan” handlar 
om att erbjuda en tidsenlig utbild-
ning, att använda digitaliseringens 


möjligheter i lärandesituationer och övrigt 
arbete i skolan. Insatserna som behövs är 
flera och handlar om allt från förändrings-
ledning och kompetens till hårdvara och 
infrastruktur. Det behövs en tydligare na-
tionell samsyn kring frågorna för att driva 
den förändring digitaliseringen innebär. 
Bland annat behöver vi arbeta för att få till 
ett fungerande digitalt ekosystem av de 
olika it-tjänster som används, så att de är 
tillgängliga, ändamålsenliga och säkra för 
eleverna och pedagogerna.


I grunden krävs det en insikt om att 
digitalisering innebär nya sätt att 
arbeta och samarbeta, nya sätt att lagra 


information och minnas, nya sätt att kom-
municera och lära. Grundförutsättningar 
som nätverk och digitala lärresurser måste 
finnas på plats. Men det viktigaste är att 
det avsätts tid, och att det finns samman-
hang för lärare att gemensamt utforska och 
erövra de digitala möjligheterna. Och att 
skolledningar, kommuner, myndigheter 
och politiker skapar stöd för skolorna i det 
arbetet. Här behövs ett nationellt ledarskap!


En virtuell verklighet är jämförbar 
med den riktiga. Lärande sker i allt högre 
utsträckning oberoende av tid och plats och 
funktionsförmåga. En utvecklad pedagogik 
skapar nya möjligheter och utveckling av 
läromedel och lärverktyg som är stödjande 
för elevernas lärande och för skolutveck-
ling i mer generella termer. Dessutom ger 
en högre måluppfyllelse för alla obero-
ende av funktionsförmågor en förbättrad 
 livskvalitet för fler.


Beror förstås på tidsperspektivet men vi 
kommer sannolikt att se en ökad använd-
ning av de data som skapas i en digitalise-
rad skola för att bättre kunna följa elevernas 
utveckling och identifiera på vilka områden 
undervisningen behöver utvecklas. De 
möjligheter som skapas genom att digitali-
seringen kan bidra till att begränsningar av 
var, när och hur deltagande i undervisning, 
lärande, kan ske minskar.  På lite längre sikt 
innebär det att vi kommer att se utveck-
lade undervisningsformer som förmår ta 
tillvara att digitaliseringen gör oss mer 
oberoende av tid och rum.


Digitaliseringen är den största föränd-
ringsfaktorn i vår tid och påverkar hela 
samhället. Arbetet med digital kompetens, 
digital samhällskunskap, datalogiskt tän-
kande etc. blir allt viktigare. Big Data, Lear-
ning Analytics, AI (artificiell intelligens) 
och VR (virtual reality) är bara några ex-
empel som kommer skapa nya möjligheter 
inom lärandet och utmana våra traditioner 
och vår syn på skola och utbildning. Nya 
metoder och arbetssätt behöver fortsätta 
att utvecklas för att möta utmaningarna vi 
står inför.


Vi har gått från stationära datorer i 
särskilda dataklassrum till ständigt till-
gängligt. Från stora system till små appar, 
förlängningar av våra förmågor, att se, att 
höra, att tala och tänka. Från individuellt 
verktyg till verktyg för kommunikation, 
samarbete och nåbarhet. Nu går vi mot 
anpassningsbara verktyg, som anpassar sig 
till dina behov. För de sinnen du vill – eller 
direkt med tanken. Som anpassar sig till 
dina förmågor, adapativt.Vi kommer att se 
digitala gör-det-själv-verkstäder/Maker spa-
ces, kodning som en ny digital basfärdighet, 
video- och 3D-berättande och lärande via 
nätbaserade kurser och examination.
Och elever som kan, vill och vågar vara del-
aktiga och medskapande i vår framtid!


Digitaliseringen kan skapa ökad till-
gänglighet genom att erbjuda nya möjlig-
heter och därigenom större delaktighet 
för fler. Större likvärdighet betyder ökad 
demokrati och är möjlig om vi lyckas få 
alla delaktiga i den pågående utvecklingen. 
Digitaliseringen kan bidra till att olika 
verksamheter förbättras och effektiviseras. 
Alla barn och elever får en mer likvärdig 
möjlighet att utveckla en digital kompetens 
och strategier som skapar större närvaro 
och social utveckling.


Digitaliseringen kan rätt använd ge alla 
elever likvärdiga förutsättningar att lyckas 
genom att den ger ökade möjligheter att ta 
del av information och bearbeta den utifrån 
varje enskild elevs egna förutsättningar. 
Den kan också bidra till att reducera lärares 
arbetsbörda och därmed skapa större ut-
rymme för interaktionen med eleverna. 
Digitaliseringen skapar också nya möjlig-
heter när det gäller att utveckla elevernas 
kreativa förmåga bland annat genom mer 
autentiska uppgifter. Det kan handla om 
allt från att skriva för en publik utanför sko-
lan till att försöka finna lösningar på olika 
samhällsfrågor både lokala och globala.


Digitaliseringen innebär förändring. 
Arbetsmetoder förnyas och utvecklas, lärar-
rollen förändras. Några fördelar kopplat just 
till lärandet, är att digitala verktyg skapar 
verkliga möjligheter till individanpassning 
och inkludering, samtidigt som de öppnar 
upp för att arbeta mer kollaborativt och 
flexibelt. Lärandet blir mer synligt för såväl 
elev som pedagog. På Sveriges Kommuner 
och Landsting hjälper vi nu bl.a. till att 
sprida STL (Skriva sig till lärande), en metod 
där digitala verktyg används och som gett 
dokumenterat förbättrade elevresultat.


Den största vinsten är tillgängligheten. 
Eleverna har hela tiden tillgång till verktyg 
och nät. De har tillgång till uppgifter, 
planeringar och lärresurser, till lärare och 
kompisar för stöd. Lärarna har tillgång till 
dialog med elever och föräldrar, till lärresur-
ser och planeringsresurser. Och tillgång till 
kollegor – ett vidgat kollegium.
För alla innebär det tillgång till en hel värld 
av inspiration!


Vilka insatser krävs för att 
 digitalisera skolan?


Vilka förändringar kan vi förvänta 
oss framöver av digitaliseringen? 


Vilka är de största fördelarna med 
digitalisering? mos?


Stefan Bonn 
Rådgivare Specialpedagogiska 


skolmyndigheten.


Per-Arne Andersson 
Direktör/avdelningschef 


Sveriges Kommuner och Landsting


Peter Becker 
Ordförande stiftelsen DIU


Peter Karlberg


Undervisningsråd, Skolverket


FOTO: THOMAS CARLGREN
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FOTO: ANNIKA MELLBERG


FOTO: PEO SJÖBERG


Experterna om den digitaliserade skolan
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www.slutarokalinjen.se


Ur ett kommunperspektiv krävs 
politisk enighet och långsiktiga 
beslut. Digitaliseringen av samhäl-


let och skolan är en fråga som bör hanteras 
på kommunnivå snarare än av varje enskild 
skola. Kommunpolitiker behöver formu-
lera en övergripande strategi, våga fatta 
beslut och därefter investera tillräckligt 
för att strategin ska kunna förverkligas. En 
ordentlig introduktion och kontinuerlig 
digital kompetensutveckling för chefer och 
personal är andra viktiga faktorer för digita-
liseringen av skolan.


IKT (digital teknik) måste ses som en 
integrerad del i skolutveckling så att 
det blir en drivkraft för till exempel 


språkutveckling och lärandebedömning. 
Det kommer i så fall öka likvärdighet och 
måluppfyllelse. Kräver digitalt ledarskap 
och god infrastruktur.


En av de stora utmaningarna i arbetet 
med att digitalisera skolan är att öka 
förståelsen för att digitala verktyg 


är något helt annat än de traditionella i 
pappersform. Den digitala världen ska 
inte bli en kopia av pappersvärlden för då 
missar man många av de nya möjligheter 
som finns med de digitala verktygen. Det 
behövs därför en utveckling av den digitala 
kompetensen hos lärare och pedagoger och 
fler möjligheter till erfarenhetsutbyte både 
lokalt och nationellt.


Vi vet att det fortfarande ser väldigt 
olika ut på skolor runt om i landet, 
men att alla elever senast 2022 ska 


ska ha tillgång till eget digitalt verktyg. Två 
av de viktigaste faktorerna är att det måste 
finnas större tillgång till digitala verktyg 
liksom nätverk och att det satsas mer på 
fortbildning hos lärare. Och det är viktigt 
att det satsas både tid och pengar på fort-
bildningen. Här måste skolledningen vara 
den som driver frågan och även involvera 
politiker och tjänstemän.


Digitaliseringen har nu fått genomslag 
ända ner på förskolenivå, mycket små barn 
är vana vid att använda digitala verktyg i 
sin vardag. Nu utvecklas många lärome-
del och dataprogram som på ett betydligt 
bättre sätt tillvaratar de möjligheter som 
erbjuds inom ramen för digitalisering. Digi-
taliseringen öppnar upp en mängd möjlig-
heter för framtidens skola, men exakt hur 
dessa möjligheter kommer att utvecklas är 
svårt att säga.


Allt som kan digitaliseras kommer att 
digitaliseras. Den ständigt uppkopplade di-
gitala enheten är det nödvändiga redskapet 
för i princip allt i våra liv. Oavsett om det är 
arbetsliv, utbildning, ekonomi eller hälsa. 
Många branscher är under snabb föränd-
ring och yrkeskategorier som kan ersättas 
av robotar eller annan digital teknik för-
svinner. Det ställer stora krav på medbor-
garen och därmed skolan om hur man ska 
undervisa i en tid som hela tiden förändras. 
Nya ämnesområden kommer att bli nöd-
vändiga och integreras i skolverksamheten 
som datavetenskap och programmering 
för att eleverna bättre ska kunna förstå sin 
omvärld.


Gränsen mellan det fysiska och digi-
tala lärandet kommer försvinna alltmer 
vilket ställer krav på systemen att bli mer 
anpassade till klassrummets verklighet.  
De måste lättare kunna hantera flöden 
och användare, information måste bli mer 
lättillgänglig för alla som behöver komma 
åt den etc. Vi ser även att det kommer ännu 
fler möjlighet att individanpassa undervis-
ningen för enskilda elever. Att eleven kan 
ta del av rätt material, på rätt nivå, i rätt tid 
oavsett plats kommer att bli centralt.


Det pratas mycket om att koppla ihop 
det digitala med verkligheten på nya sätt. 
Både Augmentet reality (AR) och  Virtual 
Reality (VR) kommer säkert användas 
mycket mer i skolorna framöver. Som ett 
sätt att levandegöra undervisningen. Elev-
erna kan få det lättare med en större utblick 
över världen och verkligheten, komma 
närmare den helt enkelt.


Digitaliseringen ger rätt förutsättningar 
för att alla barn och elever att få tillgång 
till de stödfunktioner de behöver. Tidigare 
var det enbart elever med exempelvis 
inlärningssvårigheter som gavs möjlighet 
till en egen dator. Väl genomtänkt lärande 
med stöd av teknik ger elever tillgång till 
läromedel med digitala stödfunktioner och 
såväl elever som lärare kan enklare arbeta 
oberoende av tid, plats och sällskap.


Att använda IKT i skolan har många för-
delar för elever och lärare och ger nya möj-
ligheter för lärande och metodutveckling i 
skolan. Idag finns det digitala verktyg som 
gör det möjligt att utveckla lärandeproces-
ser, samarbeta, skapa förståelse och få stöd 
för sitt lärande på ett sätt som tidigare var 
omöjligt. Internets självklara överflöd av 
resurser ger nya möjligheter till lärande 
och deltagande i olika communitys där det 
informella gränslösa lärandet ökar.


Det finns många fördelar och inga nack-
delar, det finns ingen annan väg. Bland de 
största fördelarna är att läraren kan möta 
eleverna på deras individuella nivå, att 
kunna följa upp och stötta dem där de får 
problem. Lärare kan utarbeta, återanvända 
och anpassa sitt material på ett enklare sätt 
så att alla elever kan erbjudas sin egen väg 
till lärandet med läraren som vägledare, 
alla elever blir sedda utifrån sina egna 
 förutsättningar.


Möjligheterna att variera och effekti-
visera utbildningen på så många plan. De 
digitala verktygen underlättar också för 
lärare att ge elever direkt feedback, så att de 
förstår hur de  kan ta sig vidare med sina 
uppgifter och förbättra sina prestationer. 
Lärare kan också utveckla undervisningen 
tillsammans genom så kallad kollegahand-
ledning. De digitala verktygen är även 
oerhört viktiga hjälpmedel för elever med 
särskilda svårigheter. Digitaliseringen 
innebär dessutom att undervisningen finns 
tillgänglig vart du än är.


Vilka insatser krävs för att 
 digitalisera skolan?


Vilka förändringar kan vi förvänta 
oss framöver av digitaliseringen? 


Vilka är de största fördelarna med 
digitalisering? 


Inger Norman 
Skolchef, 


Sandvikens kommun Forts. på nästa sida


Fredrik Jonsson


Produktchef Ping Pong AB


Mats Johnsson 
Enhetschef på Pedagogisk Inspira-
tion Malmö där IT-enheten Grund-


skoleförvaltningen Malmö Stad ingår


Birgitta Tornberg 
Rektor vid Arteditskolan  


i Nordmaling
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Ett tydligt engagemang och en stark 
vilja att digitalisera i alla led - både 
från ledning och lärare. Det måste 


sättas av tid för planering och för fortbild-
ning av såväl lärarnas IT-kompetens som 
vilka tillgängliga digitala verktyg som finns 
på marknaden. Det är också viktigt att 
använda de lärarnätverk som finns för att 
ta del av andras erfarenheter. Även att våga 
testa nya arbetssätt för att hitta fungerande 
metoder för att minska gapet mellan elev-
ernas potential och resultat.


Det är delvis en materiell fråga, att 
köpa in digitala verktyg och rigga 
en infrastruktur. Men det räcker 


inte med det. Det krävs också kunskap och 
medvetenhet om hur man kan använda de 
digitala verktygen på ett strukturerat sätt 
så att det underlättar elevernas lärande. 
Eftersom digital kompetens är en förut-
sättning för att kunna leva och verka i ett 
demokratiskt samhälle så har skolan ett 
stort ansvar för att ordna de nödvändiga 
förutsättningarna.


Peter Skog 
Vd 


Kikora


Marie-Hélène Ahnborg   
Vd 
Ifus


Björn Andersson   
Vice President, Head of Business 


IST


Vi kommer lämna böckerna bakom oss. 
Mer och mer material kommer finnas 
tillgängligt på nätet med mer varierat 
pedagogiskt innehåll, både text, film och 
innovativa övningar. Det kommer bli mer 
lättillgängligt för både lärare och elever att 
själva utforska nytt material som passar 
just dem. Elever kommer interagera mer 
med sina läromedel och med sin lärare 
samt arbeta mer med relevanta och viktiga 
dagsaktuella händelser. Lärandet kommer 
att bli roligare - då kan vi även förvänta oss 
bättre resultat.


Det kommer naturligtvis att hända 
mycket framöver som vi i dag inte kan 
förutse. Det gäller därför att vara beredd 
och ha ett så öppet och undersökande för-
hållningssätt som möjligt när man möter 
nya tekniker och verktyg. Det är lite av ett 
vägval, antingen låter vi tekniken styra 
oss eller så ser vi till att bli strategiska och 
smarta användare av ny digital teknik.


Det förenklar vardagen för lärare och 
skapar större möjligheter för alla elever att 
få rätt individuell utbildning. För att fånga 
upp och utmana alla elever behövs digitala 
verktyg som kan anpassas till att ge eleven 
rätt stöd och hjälp att lyckas. När undervis-
ningen formas efter eleven och inte eleven 
efter undervisningen så finns förutsätt-
ningarna för en bra utbildning. Läroböcker 
är väldigt begränsade och tryckta för en viss 
typ av utbildning för en viss typ av elev. Så 
ser inte skolan ut idag.


Det ger tillgång till en enorm mängd 
information och rätt använda kan de 
digitala verktygen ge möjlighet till ett 
breddat och fördjupat lärande. Tillgången 
till information ställer också stora krav på 
ett kritiskt förhållningssätt. Detta är något 
som skolan ska ge eleverna hur som helst, 
men med digitaliseringen blir detta extra 
påtagligt. Digitaliseringen kan också hjälpa 
oss att möta några av de utmaningar som 
skolan står inför. Så kan man t.ex. använda 
fjärrundervisning för att klara bristen på 
utbildade lärare.


Dels att skolan har fokus på digita-
lisering och utnyttjar de tekniska 
möjligheterna i undervisningen. 


Dels att leverantörer av digitala lärome-
del utvecklar kvalitativa hjälpmedel som 
görs tillgängliga för både lärare och elever. 
IST och Linnéuniversitetet har tillsam-
mans jobbat fram en masterutbildning där 
teknik och pedagogik möts för att utveckla 
ny kompetens om hur digital teknik kan 
användas på rätt sätt i skolan för önskvärda 
resultat och effekter.


Allt fler funktioner kommer att digitali-
seras och digitala läromedel kommer att få 
en allt mer framträdande roll i skolan. För 
att kunna nyttja dessa fullt ut behöver de 
vara helt integrerade i skolans verktyg och 
nationella standarder kommer att utveck-
las för att möjliggöra detta. Våra lösningar 
ger de tekniska förutsättningarna som 
behövs för att göra detta möjligt.


En av de främsta fördelarna är att det 
blir enklare och säkrare för alla de personer 
som ska komma åt information från skolan. 
Idag är mycket fortfarande pappersbundna, 
t.ex. ledighetsansökan som måste fyllas i 
men lätt försvinner ur ryggsäcken.
Digitaliseringen underlättar för alla:
*Lärare får nya verktyg för att förbättra och 
följa upp sin undervisning
*Elever och föräldrar blir mer insatta och 
blir mer delaktiga i skolarbetet
*Föräldrar kan enkelt komma åt informa-
tion om sina barns kunskapsutveckling
*Skolhuvudmännen får kraftfulla uppfölj-
ningsverktyg och kan tidigt rätta till saker 
som inte fungera.


Specialpedagogiska skolmyndigheten 
(SPSM) är statens samlade stöd i special- 
pedagogiska frågor. De arbetar för att 
barn, unga och vuxna ska få förutsätt-
ningarna att nå målet för sin utbildning 
oavsett funktionsförmågor.


Specialpedagogiska skolmyndigheten har 
-


mål så kan de konsultera SPSM för stöd i 


på Specialpedagogiska skolmyndigheten 


olika behov.


-


Bonn.


Bonn.


 egenskaper som kan passa elevers olika 


Stefan Bonn.


Rätt lärverktyg för inlärning
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Vilka insatser krävs för att 
 digitalisera skolan?


Vilka förändringar kan vi förvänta 
oss framöver av digitaliseringen? 


Vilka är de största fördelarna med 
digitalisering? 


Forts. från föregående sida







Sandvikens kommun, som 2016 
nominerades till utmärkelsen Guld-
trappan för sitt strategiska arbete 
med att digitalisera kommunens 
skolor, var tidiga med att fatta ett 
långsiktigt politiskt beslut kring 
skolornas digitaliseringsarbete. Den 
konsekventa strategin har lönat sig, 
Sandvikens skolor har kommit en 
bra bit på sin digitaliseringsresa.


Redan i mitten av nittiotalet avsatte kom-
munfullmäktige i Sandviken resurser till 
skolornas IT-utveckling. 2009 fattades be-
slutet att samtliga elever skulle tilldelas en 
egen dator från årskurs ett. Elevernas dato-
rer byts ut vart tredje år, i årskurs fyra, sju 
och första året på gymnasiet. Efter att ha 


inlett med försöksverksamheter kring di-
gitalisering på en grundskola och en gym-
nasieskola, valde Sandvikens kommun att 
successivt rulla ut digitaliseringssatsning-
en på samtliga skolor i kommunen.
   –Vi erbjuder bland annat en dator per 
elev, från förskoleklass till gymnasium. 
Satsningen Att-skriva-sig-till-läsning, som 
inleddes i projektform, har numera perma-
nentats och används av de flesta lärare. Vi 
har även valt att installera en öppen IT-in-
frastruktur i form av trådlös uppkoppling i 
samtliga skolor och förskolor, säger Inger 
Norman, skolchef i Sandvikens kommun.


Förebygger mobbing på nätet
Framgångsfaktorerna i arbetet med att di-
gitalisera skolorna i Sandvikens kommun 


är, enligt Inger Norman, att kommunen är 
långsiktigt konsekvent kring sina digitala 
målsättningar.


Stärker kompetensen
–Vi är lyhörda för de erfarna och dukti-
ga pedagoger som arbetar på våra skolor 
och inkluderar dem alltmer i dialog kring 
kraven kring framtidens lärande. Våra an-
svariga ute på skolorna är en avgörande 
framgångsfaktor och deras utmaningar 
driver vårt arbete framåt. Vi erbjuder exem-
pelvis pedagoger som vill gå en 7,5 poängs 
utbildning IT för lärare som Högskolan i 
Gävle arrangerar. En grupp pedagoger har 
utvecklat projektet Nätsmarta, en satsning 
som stärker pedagogers, elevers och vård-
nadshavarnas kompetens kring att bland 


annat förebygga mobbning på nätet och 
agera källkritiskt, säger hon.


Tillgängliggöra resultat
–Just nu fokuserar vi bland annat på att 
stärka digitaliseringsutvecklingen i försko-
lan, den har hittills inte kommit lika långt 
som i skolan. Vi har frångått begreppet 
digital teknik och diskuterar istället nästa 
generations lärande och vilken roll datorer 
spelar i det sammanhanget. Vi fokuserar 
även på att stärka chefernas och lärarnas 
analysarbete genom att tillgängliggöra re-
sultat och betygsstatistik visuellt som ska 
göra det enkelt för verksamheterna att 
jämföra resultaten på sina egna enheter 
med andra skolor i kommunen, säger Inger 
Norman.


Sandvikens kommun 
- en av Sveriges mest  
framgångsrika digitala  
skolkommuner
Av Annika Wihlborg


SPONSRAT INNEHÅLL


Just nu fokuserar vi bland annat på att stärka digitaliseringsutvecklingen i förskolan, den har hittills inte 
kommit lika långt som i skolan, säger Inger Norman som är skolchef i Sandvikens kommun.(INFÄLLD)


Digital förvandling i 
Grundskoleförvaltningen 
Malmö stad
Grundskoleförvaltningen i
Malmö stad har genomgått
en digital resa från 0 till 1:1.
Varje elev och lärare har 
i stort sett numera varsin 
 digital enhet. Strävan är 
bland annat att skapa likvär-
dighet, högre måluppfyllelse 
och en högre social hållbar-
het för elever och anställda 
i staden.


2014 gjorde Grundskoleförvalt-
ningen i Malmö stad en utred-
ning för att se vad som behövde 
åtgärdas i skolorna. Utifrån den 
gjorde IT-enheten en IKT-hand-
lingsplan.
  – Handlingsplanen bygger på 
hur Grundskoleförvaltningen 
ska  organisera sig för att stödja 
skolorna, vilken support  skolorna 
och rektorerna behöver, hur 
 Wifi-nätverket fungerar och hur 
vi ska se till att alla får en  digital 


enhet, säger Mats Johnsson som 
är enhetschef på Pedagogisk 
 Inspiration Malmö där IT- enheten 
 Grundskoleförvaltningen Malmö 
Stad ingår som en del.
  Grundskoleförvaltningens strä-
van är att med hjälp av IKT öka 
likvärdigheten i grundskolorna, 
höja måluppfyllelsen och öka den 
sociala hållbarheten.


En digital lärmiljö
– Varje kontext är unik för 
 respektive skola och det får 
Grundskoleförvaltningen också 
förhålla sig till, men det var bland 
annat de här tre värdena som 
skulle sväva över oss i vår resa, 
 säger Mats Johnsson.
  Redan innan Grundskoleför-
valtningen skickade ut digitala 
enheter fanns en digital lärmil-
jö säkerställd i form av Google 
Apps For Education, Malmö stads 
egen domän kallad MaApps. 


 Grundskoleförvaltningen drev 
också upphandlingar kring de 
verktygen som de tyckte var allra 
viktigast. De skulle erbjuda in-
lästa läroböcker från Inläsnings-
tjänst till lärare och elever. De vil-
le också ha en talsyntes som läser 
upp text och en ordpreduktion 
som föreslår ord utifrån en viss 
kontext.


Fokus på proffessionstöd
– Eftersom vi har så pass många 
olika språk i Malmö så sa vi 
att  talsyntesen måste kunna 
 behärska minst 60 språk till att 
börja med. Det var ingen som ville 
svara på upphandlingen så vi fick 
banta ner kraven och nu har vi 
inläsningar på 45 språk med olika 
 röster, säger Mats Johnsson.
 Utvecklingsavdelningen Pedago-
gisk Inspiration Malmö arbetar 
gentemot alla tre  förvaltningarna: 
förskolan, grundskolan och 


gymnasiet/vuxenutbildningen.  
I  deras uppdrag ligger fokus på 
professionstöd med samutveck-
lande av pedagogik, didaktik och 
praktik i alla avseenden.


Många olika uppdrag
– Efter  organisationsförändringen 
inrättade de tre  förvaltningarna  
en gemensam utvecklingsavdel-
ning med en röd tråd från för-
skoleförvaltningens behov upp 
till vuxenutbildningsförvaltning-
ens behov. Vi jobbar framförallt 
med att vara ett professions- 
stöd med två uppdragslinjer 
under en  treårsperiod. Det ena 
går ut på att möta verksamhe-
ternas uppdragsansökningar 
med uppdrag som spänner allt 
från insatser kring mattematik, 
språkutveckling, normer och 
värde, IKT med mera. Den  andra 
uppdragslinjen är funktions-
uppdrag såsom den populära 


webbtidningen  Pedagog Malmö, 
Systemförvaltning, Pedagogiska 
arenor och Skolbiblioteksutveck-
ling,  säger Mats Johnsson.


En 1:1-kommun 2017  
Ett av Grundskoleförvaltningen 
i Malmös viktigaste uppdrag är 
att ge alla stadens elever samma 
möjligheter att lyckas i skolan och 
nå de bästa resultaten. Det gäller 
även de bästa förutsättningar-
na för  lärarna och rektorerna på 
 skolorna. 2016 är Gymnasiesko-
lorna i Malmö 1:1-skolor. Det vill 
säga en dator till varje elev och 
lärare. Grundskolan är också på 
väg dit.
      – Det är sammanlagt 28 000    ele- 
ver och idag finns det 21 000 Chro-
mebooks, 4 500 iPads och 5 000 
PC i grundskolorna. Tanken är att 
 Malmö ska vara en 1:1-kommun 
2017 även när det gäller   grund- 
skolorna, säger Mats Johnsson. 


Av Fredrik Söderlund


SPONSRAT INNEHÅLL


Mats Johnsson,  
Enhetschef på 
Pedagogisk  
 Inspiration Malmö







Hela denna tematidning är en annons från Mediaplanet


NYHETER


14  FOLKHÄLSA.NU MEDIAPLANET


När ett barn föds blir livet något helt annat,
både för mammor och pappor.


Vi på Privata Barnmorskor har lång erfarenhet
av arbete  inom mödrahälsovården.


Välkommen till Värtavägen 30 i Stockholm.
Boka tid på 08-661 59 50 eller besök oss på
privatabarnmorskor.se
Du kan även boka tid via 1177 vårdguiden.


Hjälp Lions 
hjälpa


www.lions.se


PG 90 1948-0
BG 901-9480
SWISH 9019480


Modern är 35 år eller äldre 
vid beräknat förlossnings-
datum


Kontraindikationer för 
invasiv fosterdiagnostik, 
såsom placenta previa, risk 
för missfall, HBV-infektion 
etc.  


KUB indikerar en ökad risk 
för aneuploidi


Tidigare graviditet med en 
kromosomal avvikelse


Kräver uppföljning av  
tidigare screening- resultat


Har genomgått IVF- behandling 
eller har tidigare  råkat ut för 


Önskar tidig bekräftelse av
frånvaro av de vanligaste
kromosomavvikelserna


NIPT-testet är lämpligt för (men inte begränsat till) gravida kvinnor 
som uppvisar någon av följande indikationer:


Vill du veta mer om testet eller boka tid hos 
någon av mottagningarna som erbjuder testet? 
Läs mer på www.fostertest.se eller kontakta oss 
på info@fostertest.se


SPALT


Stödjer barns 
behov i världen
Lions Clubs International 
har 1,4 miljoner medlemmar 
i över 200 länder och alla 
medlemmar älskar att hjälpa 
andra människor där behovet 
och hjälpen är som störst.


Just nu arbetar Sveriges Lions med 
projektet ”De Glömda Barnen” i 
sydvästra Turkiet i  Adanaregionen. 
Dessa fl yktingar är de som har det 
svårast, de har inte fått plats i UNH-
CR-lägren och läget för de cirka 
300 000 fl yktingarna i Adana är 
fortfarande mycket besvärligt. 
Svenska Lions har tillsammans 
med turkiska Lions arbetat under 
drygt ett år på plats med att hjälpa 
fl yktingarna med mat, fi ltar, tält 
och  skolmoduler.


Nyckeln till en ny start
– Vi tror att utbildning är en av 
nycklarna för att ge barnen en ny 
start i livet. Vi har sedan juni i år 
 redan hjälpt över 700 barn med 
möjligheter till skolgång. Varje barn 
vi kan hjälpa med utbildning och 
ge tillbaka tron på människan är en 


seger för mänskligheten, säger Åke 
Nyquist som är projektledare för 
”De Glömda Barnen”.
   Under våren 2017 kraftsamlar den 
svenska lionsrörelsen kring jubi-
leumsinsamlingen  ”För barn och 
ungdomar i Sverige” med anledning 
wav att Lions Clubs  International 
 fi rar 100 år.


Stödja barns behov
Det fi nns många barn och ung-
domar i Sverige utan ekonomiska 
möjligheter att få uppleva gemen-
skap med andra barn, ungdomar 
och vuxna i lämplig miljö. 


En del blir kvar i sitt bostadsom-
råde när andra åker iväg. Lions vill 
hjälpa dessa barn så att de kan åka 
på kollo, delta i fritidsaktiviteter 
 eller i olika utfl ykter.


– Genom dessa båda aktuella 
 projekt vill Sveriges Lions med 
kraft stödja barns behov för att 
kunna utvecklas till hela och 
goda vuxna, framhåller Martin 
Enqvist, ordförande för Insam-
lingsstiftelsen  Sveriges Lions 
Hjälpfond.


ESS-gymnasiet i Stockholm 
satsar på interaktiv kommu-
nikativ teknik, med digitala 
verktyg och redskap som 
underlättar undervisning och 
inlärning, exempelvis Comfort 
Focus.


Många av eleverna på ESS-gymna-
siet har koncentrationssvårigheter 
i varierande grad. Tekniken är en 
viktig del i den specialpedagogiska 
profi len och utgångspunkten är all-
tid elevens behov. 
   För en person med koncentra-
tionssvårigheter eller problem med 
att ta in auditiv information är det 
en stor utmaning att vistas i mil-
jöer med omväxlande ljud och an-
nat som distraherar. ESS-gymnasiet 
har därför köpt in Comfort Focus. 
Digitala, trådlösa lärarmikrofoner 
och elevmottagare med hörlurar 
eller öronsnäckor som är ett eff ek-
tivt stöd för att kunna fokusera på 
den som talar. Ljudet går raka vägen 
från lärare till elev och tar bort stö-
rande omvärldsljud.


Rekommenderar andr att testa
– Inte alla skolor har denna typ av 
utrustning. Vi har gjort en poäng 
av att alla elever ska ha tillgång till 
verktyg som tillför något. Ljudet går 
direkt genom lärarens mikrofon 
till elevens hörlurar, utan omvägar, 
säger Victoria Naverfeldt, IKT-
pedagog och ansvarig för digitalise-
ringen av skolan.
  Målsättningen är att samtliga 
 lärare och elever på skolan ska 
 använda Comfort Focus, till hund-
ra procent och hela tiden. Victoria 
 Naverfeldt rekommenderar andra 
skolor att testa.


Av Redaktionen


Birgitta Skarlöv


Leg. Barnmorska, 
Privata Barnmorskor.


Victoria Naverfeldt


IKT-pedagog


FOTO: LINUS HALLGREN


FOTO: TOMMY JANSON 


Tankar inför 
förlossningen


Satsar på interaktiv 
kommunikativ teknik


Läs fl er intressanta artiklar på 
folkhälsa.nu


 ■ Vad är viktigast att tänka på inför sin förlossning?
– Att man som blivande förälder fått svar på de frågor och 
funderingar som man bär på så att man känner sig lugn inför 
förlossningen. Varje  förlossningsupplevelse är unik och kräver 
både trygghet och koncentration. Upplysta föräldrar är A och O.


 ■ Hur arbetar ni för att bistå detta?
– Vi undervisar i förlossningsförberedelse, går igenom 
förlossnings planen och ger feedback. Vi samarbetar med 
alla Stockholms förlossningskliniker och pratar om utvald 
förlossningsavdelning samt olika  alternativ om det av någon 
anledning är fullt på den utvalda a vdelningen. Vi erbjuder 
föräldrakurser som också innefattar den första tiden hemma 
med den nya familjemedlemmen. Det är oerhört viktigt att 
alla blivande föräldrar känner sig sedda och att vi med hjälp 
av vår kompetens kan  guida dem på vägen och inför den stora 
händelsen som ju en förlossning är.


 ■ Vad utmärker Privata Barnmorskor?
– Hög kompetens, kontinuitet, tillgänglighet och småskalig-
het. Det är hörn stenarna i vår verksamhet. Vi ser till att alla 
blivande  föräldrar  liksom de nyblivna mödrarna som  kommer 
på  återbesök får ett personligt bemötande av den  barnmorska 
som är med dem under  hela  graviditeten. Vi ansvarar för 
vården av den nyblivna  mamman fram till 16 veckor efter 
 förlossningen.


Projekt. Just nu arbetar Sveriges Lions med projektet ”De Glömda 
 Barnen” i sydvästra Turkiet i  Adanaregionen. FOTO: LIONS







Originaltext av Agnes Stuber 


Medan morgonljuset lyser upp riksdagen välkomnar Lena 
Hallengren deltagarna till dagens frukostseminarium, som 
hålls av Stiftelsen Choice. Lena Hallengren är 
socialdemokrat och riksdagsledamot, och ordförande i 
utbildningsutskottet. Tidigare har hon suttit i 
socialutskottet. Perspektivet från Stiftelsen Choice är ett 
nytt sätt att belysa problemen med alkohol och narkotika, 
påpekar Lena. 


I rummet samlas läkarstudenter, journalister, sponsorer, 
politiker och företrädare från Stiftelsen Choice. VD:n 
Robert Åkesson inleder med att berätta hur initiativet 
Choice kom till och att stiftelsen utbildat nära 250 
läkarstudenter i deras tredelade utbildningsprogram, 
TUTCH. Robert Åkesson berättar att de numera även 
besöker högstadieelever, inte enbart gymnasieelever. 
Nästa utmaning blir att hålla utbildningsprogrammet för 
nyanlända, en alltmer växande grupp i Sverige. Han 
poängterar även hur psykisk ohälsa påverkas av ANT – som 
står för alkohol, narkotika och tobak. 


David Yang läser på läkarlinjen 
och har hållit utbildningar åt 
Choice sporadiskt sedan några 
år tillbaka.  


– Det roligaste med Choice är 
att man faktiskt hjälper folk. 
Att få komma ut och göra 
något konkret är kul. Jag är 
ganska nära min gymnasietid och 
minns hur mycket frågor man 
kunde ha som tonåring. Den 
osäkerheten. Vi vill ju inte predika utan undervisa. 


Att det är just unga som håller i dessa utbildningsprogram 
är något som även poängteras av läraren Olle Brick. Han 
arbetar på Viktor Rydbergs gymnasium och förklarar: 


– Våra elever kan relatera till de här läkarstudenterna. Det 
är viktigt att det är unga vuxna som kommer och kan svara 
på frågor. Det tas in mer än om jag skulle ställa mig och 
förklara samma saker. De här läkarstudenterna signalerar 
allvaret, vilket engagerar eleverna som vill göra 
förändringar för sig själva. Han säger vidare att han tycker 
Choice är väldigt sympatiskt just för att de utbildar och inte 
kommer med pekpinnar. En fantastisk ”produkt” som 
numera finns i läroplanen på skolan. 


Gun-Lis Roos, ordförande för paraplyorganisationen 
Stockholms Läns Nykterhetsförbund, håller med Olle Brick 
och säger att hon är väldigt tacksam för samarbetet med 
Choice, För det är ett viktigt arbete! 


Boka oss och öka kunskapen  
om ANT på din skola! 


Läs mer på  


 


Vilka är Insamlingsstiftelsen 
Choice? 


Insamlingsstiftelsen Choice är en ideell 
organisation som är politiskt och 
religiöst obunden. Stiftelsen grundades 
i januari 2010 av medicinjournalisten Robert Åkesson. 
Verksamheten bedrivs med hjälp av läkarstudenter som 
föreläser för gymnasieelever om ANT (Alkohol, Narkotika 
och Tobak) utifrån ett medicinskt perspektiv. 


Vill du stödja vår organisation? Swisha till 123 379 55 49 


På Viktor Rydbergs Gymnasium 


Stiftelsen Choice är på besök på Viktor Rydbergs gymnasium 
vid Odenplan. Choice har besökt skolan ett flertal gånger 
under de senaste fem åren – ett samarbete som både 
lärarna och Choice uppskattar väldigt mycket. 


    – De unga föreläsarna kan ge ett annat perspektiv – de är 
inte bedömare som vi lärare, de bara informerar. Jag tror 
att i framtiden kommer eleverna ändå tänka efter innan de 


gör vissa val, säger Johanna Da 
Luz, lärare i kemi och biologi. 


Föreläsarna visar bilder, förklarar 
och besvarar vant elevernas 
frågor som dyker upp. Några 
elever sitter och antecknar under 
föreläsningen. Alla skrattar när 
föreläsarna berättar anekdoter 
ur sina liv kopplade till 
undervisningsmaterialet. Dagens 
föreläsning är på ungefär 90 
minuter, och efter att ha förklarat 


kaffets beroendeframkallande egenskaper är det en kort 
paus. 


    – Jag tycker att det har varit jätteintressant, de tar upp 
relevanta saker som vi kan ta till oss. Det är anpassat till oss 
ungdomar och det kommer upp saker man kan reflektera 
kring, säger Gabriella, tredjeårselev på naturprogrammet 
med musikinriktning. Hon fortsätter: 


    – Jag kanske inte borde dricka så mycket kaffe… Och jag 
har alltid varit emot rökning men på senaste har folk pratat 
om kicken man får och jag har velat prova. Men efter 
föreläsningen så känner jag att jag inte alls vill testa, jag har 
tappat suget nu. 


     Leonard som läser sista året på natur-natur håller med 
om relevansen: 


    – Det är verklighetskopplat och jag kan relatera till vad de 
säger. Det är på detaljnivå, saker jag haft ett hum om men 
som föreläsningen befäster. På våra vanliga lektioner är det 
också kul, men här får man djup och kan ställa frågor som 
föreläsarna läst på om! Jag kommer inte ta droger och 
kommer inte heller dricka. 


Från Vänster: Riksdagsledamot Lena Hallengren, VD Robert 
Åkesson, Lärare Olle Brick, Läkarstudenterna Rebecca 
Palmstierna och Tove Karlsson 
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 ensamkommande ungdomar ska få en så 


För Ahmed Razad Rahmany, som för femton 
-


nistan, har boendet på HBV-hemmet Vallgår-


-


-


Nära ledarskap med handlingsutrymme
-


-


-


-


-


-


-


-


-


-


 


Samverkan och engagemang stärker  
ensamkommandes välbefinnande
Många faktorer är avgörande 
för att ensamkommande ung-
domar ska få en så bra start 
som möjligt på sin tillvaro i 
Sverige. 


För Ahmed Razad Rahmany, som 
för femton månader sedan kom 
till Sverige från Afghanistan, har 
boendet på HBV-hemmet Vallgår-
den i Hjo bidragit till att han är på 
god väg att integreras i det svenska 
samhället. Han studerar SFI, tränar 
fotboll, innebandy och brottning 
och har etablerat ett kontaktnät 
bland svenskar i kommunen.


– Jag bodde i ett familjehem 
innan jag kom till Vallgården och 
har bott här i tio månader nu. Jag 
studerar SFI och tränar flera olika 
idrotter på min fritid, bland annat 
på en brottningsklubb i Skövde. En 
faktor som bidrar till att jag trivs 


och känner mig trygg på HBV-hem-
met är att jag har en nära kontakt 
med personalen och chefen här. I 
framtiden drömmer jag om att ut-
bilda mig till målare, snickare eller 
att arbeta på restaurang, säger Ah-
med Razad Rahmany.


Nära ledarskap
–För att de ensamkommande ung-
domarna som bor på ett HBV-hem 
ska få en trygg vistelse som rustar 
dem för vuxenlivet så är det vik-
tigt med ett nära ledarskap med 
handlingsutrymme. Det gör att de 
ansvariga snabbt kan sätta in åt-
gärder som förebygger ohälsa bland 
de boende, säger David Carlsson, 
föreståndare på HBV-hemmet Vall-
gården i Hjo.


På Vallgården arbetar man 
 mycket med att involvera ungdo-
marna i matlagningen, städningen 


och trädgårdsskötseln. Genom att 
göra ungdomarna delaktiga i sitt 
boende kan personalen ganska 
snart kan sätta ord på ungdomars 
starka sidor och deras intressen och 
därmed arbeta med att stärka ung-
domarnas självkänsla och erkänna 
deras personlighet. Ytterligare en 
framgångsfaktor på ett HBV-hem 
för ensamkommande ungdomar är 
att öka barns och ungas förmåga att 
klara sig själva och att sträva efter 
att öka känslan av sammanhang i 
ungdomarnas liv.


Viktigt med aktiviteter
–För att ungdomarna ska må bra 
krävs samverkan mellan olika delar 
av kommunen och samhället. Här i 
Hjo har civilsamhället, föreningsli-
vet och kommunens olika verksam-
heter gått samman för att  stötta 
ungdomarna på olika sätt. För att 


ungdomarna ska må bra krävs 
andra utvecklingsarenor utanför 
boendet, därför har varje ungdom 
som bor hos oss minst en fritidsak-
tivitet utanför HBV-hemmet, säger 
David Carlsson.


Förtroendefulla relationer
Att arbeta med förtroendefulla 
relationer som ger ungdomarna 
emotionellt vuxenstöd under pla-
ceringen på ett HBV-hem är många 
gånger avgörande för ungdomarnas 
välbefinnande. Dessa förtroende-
fulla relationer etableras ofta med 
personalen på boendet, socialse-
kreterare, lärare eller andra vuxna i 
ungdomens närhet. David Carlsson 
poängterar vikten av att de vuxna 
som finns i de ensamkomman-
des närhet har rätt inställning och 
engagemang kring att jobba med 
 ungdomar. 


Av Annika Wihlborg


Delaktighet. På Vallgården arbetar man  mycket med att involvera ungdomarna i matlagningen, städningen och trädgårdsskötseln. Genom att göra ungdomarna delaktiga i sitt boende kan 
 personalen ganska snart kan sätta ord på ungdomars starka sidor och deras intressen och därmed arbeta med att stärka ungdomarnas självkänsla och erkänna deras personlighet. FOTO: TOMAS KARLSSON


David Carlsson


För att de 
ensamkommande 
ungdomarna som 
bor på ett HBV-
hem ska få en trygg 
vistelse som rustar 
dem för vuxenlivet så 
är det viktigt med ett 
nära ledarskap med 
handlingsutrymme. 







En av de stora möjligheterna med 
 digitala verktyg är att läraren får 
större möjligheter att anpassa 
undervisningen till den enskilde 
eleven.


– Den digitala lärandemiljön skapar tid och 
möjligheter för andra typen av möten i 
klassrummet där läraren kan anpassa un-
dervisningen efter elevernas faktiska kun-
skapsläge. Idag går det inte att skilja det 
analoga lärandet från det digitala, utan de 
kompletterar varandra på ett sätt som ger 
nya möjligheter för lärarna att bedriva un-
dervisningen, förklarar Fredrik Jonsson,  
Produktchef på Ping Pong AB.


Möta eleverna
Han ser två stora möjligheter med de 
 digitala verktygen i skolan. Dels att faktiskt 
möta eleverna på den tekniska plattform 
de är vana vid, den digitala, där de kän-
ner sig hemma och bekväma. Och dels att 
möta varje enskild elev på den kunskaps-


plattform de befinner sig, vilket kan hand-
la både om kunskapsnivå och sätt att ta till 
sig kunskap.


Skapar en demokratisk undervisning
– Genom de digitala verktygen öppnas nya 
vägar för lärande. Läraren som observerar 
att en elev inte tar till sig kunskap exem-
pelvis genom att läsa kan istället ge eleven 
möjlighet att lyssna på samma  information 
och så vidare.
  Det skapar också en betydligt mer 
 demokratisk undervisning där varje elev 
får möjligheter att prestera sitt bästa uti-
från sina egna förutsättningar. Den tradi-
tionella klassrumsundervisningen präglas 
i större utsträckning av hierarkiska struk-
turer, vilket inte fungerar för alla elever. De 
digitala verktygen ger läraren möjlighet 
att nå dessa elever i en mer jämlik dialog 
och på det sättet skapa förutsättningar  
för  lärande.
   – Men jag tror även att synen på både 
innehållet i undervisningen och på 


 själva   lärandet kommer förändras med 
de  digitala verktygen. Egentligen har inte 
 digitaliseringen ur ett skolperspektiv kom-
mit speciellt långt, konstaterar han.


En förståelse för det nya
Med det menar han att det digitala lärandet 
idag mycket bara är en överföring av inne-
hållet från pappersform. Men för att riktigt 
kunna dra nytta av de digitala möjligheter-
na så måste man ta ett steg till.
    – Det krävs en utveckling av den digitala 
pedagogiken, att få en förståelse för alla nya 
lärovägar som det digitala öppnar för. Och 
det är ju en väldigt spännande utmaning 
för oss leverantörer av digitala lärverktyg.
   Fredrik Jonsson ser även att skolan,  precis 
som många organisationer, går mot ett 
mer datadrivet beslutsfattande. Digita-
la verktyg kan hjälpa både enskilda lära-
re och organisationer att fatta beslut om 
undervisning baserade på relevant data. 
Det ger stora möjligheter att öka kvalitén 
 undervisningen.


Analogt och digitalt  
lärande smälter ihop
AvYlva Sjönell


SPONSRAT INNEHÅLL


Fredrik Jonsson


Produktchef på Ping Pong AB


FOTO: PRIVAT


SPONSRAT INNEHÅLL


2009 låg Nordmaling på botten bland Sveriges 
kommuner och knappt hälften av skolans elever 
hade betyg i alla ämnen. Tidigare i år blev de 
utsedda av SKL som en av tio kommuner att 
delta i projektet LEDA för smartare välfärd.


Syftet med SKL:s LEDA-projekt är att öka hastigheten och 
kvalitén i införandet av digitaliseringen i skolan. Nordma-
lings kommun har gjort en framgångsrik resa genom infö-
randet av digitaliseringen. Från botten 2009 till toppen 2016.
   – Vi såg de digitala verktygen som ett av de absolut vikti-
gaste medlen för vår målsättning. Det har starkt bidragit till 
att vi blivit Västerbottens bästa skolkommun, säger Birgitta 
Tornberg, som är rektor vid Arteditskolan i  Nordmaling.


Erbjuder över 5000 inlästa läromedel
Det viktigaste steget kom på våren 2014 när alla elever fick 
en Chromebook. Chromebook är en ny typ av  dator som är 
utformad för att du ska kunna arbeta enklare och snabbare. 
I Chromebook används  Chrome OS, ett operativsystem med 
flera säkerhetslager,  lagring i molnet och med de populä-
raste utbildningsprodukterna från Google inbyggda. Jennie 


 Dahlberg är IT-pedagog och lärare i Nordmalings  kommun 
och menar att digitaliseringen har en stor betydelse, fram-
förallt för elever med behov av särskilt stöd till exempel 
stavningshjälp och röstinmatning.  
   – Nordmalings kommun har också avtal med ILT (Inläs-
ningstjänst), som erbjuder över 5000 inlästa läromedel till 
eleverna, säger Jennie Dahlberg.


En djupare förståelse i de olika ämnena
ILT är dessutom värdefullt för elever med ett annat moders-
mål eftersom tjänsten också har många läromedel inlästa på 
språk som arabiska, persiska, dari och tigrinja. Det gör att de 
kan få djupare förståelse i de olika ämnena.
    Nordmalingskolorna använder sig också mycket av 
utbildningsappar, till exempel Google Classroom som är ett 
digitalt klassrum. Classroom har utformats tillsammans med 
lärare och elever för att skapa en enkel kommunikation i 
klassen, som att kunna ge snabb feedback.
    I de lägre årskurserna arbetar vissa klasser med  
 läsinlärning enligt ASL (Att skriva sig till läsning) som är 
utformad av pedagogen och lärarutbildaren Arne Trageton.  
   Linus Engman är idrottslärare och förstelärare i IKT 


i Nordmaling och menar att digitaliseringen har hjälpt 
 honom i hans arbete också. Det så kallade  Pulsprojektet är 
ett exempel.


En bättre omvärldsbevakning
– Alla elever utrustas med ett pulsband där de kan se sin puls 
på en projektorduk inne i Idrottssalen.  
   Vi använder också QR-kod program i orientering där 
 eleverna kan läsa in koder från de olika kontrollerna. Det 
är bara fantasin som sätter gränserna för hur man kan 
jobba med den digitala tekninken i alla ämnen, säger Linus 
 Engman. Nordmalingskolorna jobbar just nu mycket med 
hur  eleverna ska få en bättre omvärldsbevakning.
   Eleverna jobbar med programmering från årskurs 3. På 
vilket sätt ser olika ut i olika åldrar. Det handlar om robotar, 
olika digitala lärresurser, att göra simuleringar eller till 
exempel program som Scratch där du kan  skapa berättelser, 
spel och animationer och sedan dela det med andra runtom 
i världen, säger Birgitta Tornberg.


Digitaliseringen tog 
Nordmalings kommun 
från botten till toppen
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God inomhusmiljö i 
skolorna ger friska barn


Flera rapporter vi-
sar på problem 
med fukt, mögel, 
bristfällig ventila-
tion och städning i 
skolor. Det är känt 
att bristfällig in-


omhusmiljö är en riskfaktor både 
för dem som redan har allergi och 
för utveckling av allergi och annan 
överkänslighet.


Tar fram stöd och vägledning
– I våra kontakter med skolmyndig-
heterna visar det sig att det fi nns ett 
utarbetat regelverk för inomhus-
miljön, men  problemet är att det 
inte efterlevs ute på skolorna, berät-
tar Maritha Sedvallson, ordförande 
i Astma- och Allergiförbundet.


Viktiga åtgärder är enligt  Maritha 
Sedvallson att eff ektivisera orga-
nisationen, införa tydliga rutiner 
som är lätta att följa och planera 
verksamheten i skolan med tanke 
på allergi. Ett exempel är om och i 
så fall hur läshundar får användas i 
skolan.


– Skolverket och Specialpedago-


giska skolmyndigheten har lovat 
ta fram stöd och vägledning till 
skolorna för allergiproblematiken 
och läshundar i skolor, så vi hoppas 
att det snart blir tydligare vad som 
 gäller fortsätter hon.


Redan idag kan skolor och hu-


vudmän årligen använda sig av 
checklistan Allergironden som 
Astma- och Allergiförbundet tagit 
fram. Ronden ringar in de problem 
som kan fi nnas och utifrån den kan 
de sedan ta fram en handlingsplan 
som är förebyggande. Den fi nns på 
www.allergironden.se. En annan 
möjlighet just nu är att skolor/skol-
huvudmän kan söka bidrag hos Bo-
verket  för att upprusta skollokaler, 
exempelvis med fukt och mögel el-
ler bristande ventilation. Det fi nns  
forskning av professor David Wyon, 
Danmarks Tekniska Universitet, 
som visar att elevernas prestation 
ökar med 30 procent om man fyr-
dubblar ventilationen från en låg 
nivå i skolorna.


Leda till krafttag
– Vi hoppas att alla skolor tar de 
möjligheter som nu erbjuds till att 
förbättra inomhusmiljön. Miljö-
hälsorapporten 2013 som visar att 
astman hos barn har ökat med 50 
procent mellan 2003-2011 borde 
verkligen leda till krafttag, avslutar 
Maritha Sedvallson. 


Läs fl er artiklar på 
folkhälsa.nu


Allergisjukdomar har ökat sedan 1950-talet i de nordiska  länderna. Det 
är den största folksjukdomen bland barn och unga vuxna. Många vistas 
en stor del av tiden i skolan - men hur är miljön egentligen där? 


Skyddsvärnet och 
Stockholm stad samarbetar 


för utsatta ungdomar
SAFE Stockholm är ett uppdrag som jobbar med säkerheten 
för barn och unga i off entliga miljöer. De är ett komplement till 
stadens övriga trygghetsarbete.


SAFE är en förkortning för Skyddsvärnet Arbetar För Er och är 
en verksamhet som utförs på uppdrag av Stockholm stad. Upp-
draget består av åtta trygghetsvärdar och Miroslav Pešić som är 
arbetsledare och personalansvarig. De ska fungera som trygga 
vuxna i en otrygg miljö samt uppmärksamma ungdomar som 
är i behov av stöd och hjälp.


– SAFE Stockholm jobbar kring områdena på och runt Sergels 
torg, Centralen, Vasagatan, Kungsträdgården och Gallerian. Vi 
jobbar alla dagar året om – kvällar, nätter och helger. Meningen 
är att fi nnas till hands för unga som vistas på de här områdena 
och vara en länk till vidare insatser, säger Miroslav Pešić.


SAFE Stockholm har ett nära samarbete med andra aktörer 
som är verksamma i ett trygghetsskapande arbete. Ungdoms-
jouren är den viktigaste och andra exempel är poliser och ord-
ningsvakter.


– Målet med arbetet är att verka för att få ungdomar att lämna 
Plattan för en hälsosammare miljö, säger Miroslav Pešić.


Det är också väldigt viktigt att ha tålamod, observera, 
 analysera och agera i rätt tid, menar Miroslav Pešić.


– Vi är alltid redo att bemöta, lyssna, förstå och att hjälpa till. 
Som det ser ut idag fi nns det ett enormt behov att fortsätta 
jobba på Plattan och hjälpa de unga som försöker hitta de rätta 
 vägarna i livet.


SAFE Stockholm fi nns även i Botkyrka på ett liknande upp-
drag, men där är det Botkyrka kommun som är uppdragsgivare.


Målet med arbetet är att verka för att 
få ungdomar att lämna Plattan för en 
hälsosammare miljö.


Miroslav Pešić 


Arbetsledare och personalansvarig, SAFE


FOTO: PRIVAT


SAFE ökar tryggheten för 
barn och unga som vistas i 
Stockholms City. Tillsammans 
gör vi skillnad.


www.skyddsvarnet.se


där som stöd, löser problem, 


platser.


Är Du familjehem,
släktinghem,


kontaktfamilj/person?


Vi finns 
för Dig!


Bli medlem nu!


Familjehemmens Riksförbund (FR)


tel 0921-649 88   •   0150-780 10
www.familjehemmensriksforbund.se


famriks@hotmail.com 


Maritha Sedvallson 
Ordförande i Astma- och 


Allergiförbundet.


FOTO: MARIAS OF SWEDEN


Inomhusmiljö. Det är känt att bristfällig inomhusmiljö är en riskfaktor både för dem som redan har allergi och för 
 utveckling av allergi och annan överkänslighet. FOTO: ISTOCK


För 200 kr kan du 
ge ett barn tillgång 
till rent vatten som 


förändrar liv.


Swisha 200 kr 
till 900 16 29


Varje dag
dör nästan 


900 barn av 
smutsigt 
vatten.


Sept/16







IST levererar skoladministrativt system till 
sex kommuner via gemensam upphandling
IST, Nordens största leverantör av IT-lösningar för förskola 
och skola, har vunnit en unik upphandling där sex kommuner 
samverkar. Kommunerna Boxholm, Kinda, Vimmerby, Ydre, 
Åtvidaberg och Ödeshög har slutit ett gemensamt avtal med 
IST via sitt kommunalförbund ITSAM. Den gemensamma up-
phandlingen är först i sitt slag i Sverige och ger såväl ekono-
miska som samarbetsmässiga fördelar för kommunerna.


Läs mer på: www.ist.com


De sex kommunerna är alla kunder till 
IST, men valde att genomföra en gemen-
sam upphandling eftersom de insåg vär-
det i att ha en och samma skoladministra-


Genom att använda samma lösning i sex 


möjligheten att hjälpa varandra över 


Arbetet inom projektet har skett i nära 


kommunerna via ITSAM efterfrågade 
stämde mycket väl överens med ISTs 


För kommunerna var det en trygghet 
att ITSAMs expert på IT-upphandlingar 


– Vi valde IST eftersom de kunde pre-
sentera en attraktiv och användarvänlig 


presenterade och dialogen fungerade jätte-


verkligen kommunerna det stöd de behö-


Via ITSAM upphandlade de sex kom-
munerna en helhetslösning som innehåller 
administrativa system från förskola till 


-


och valde IST eftersom de var den leveran-


– IST är verkligen på tårna för vår skull, 
de är måna om att tillgodose kommunernas 


behov och att säkerställa att implemente-


En grundförutsättning för ett lyckat resul-
tat i den här satsningen är att vi arbetar 
utifrån en struktur med tydliga roller för 


nivåer
En av ISTs främsta framgångsfakto-


IT-lösningar och tjänster utvecklas i nära 


Många av konsulterna kombinerar tek-
nisk kompetens med erfarenheter från 


– Målet med våra IST-lösningar är att 
alla - administratörer, skolledare, lärare 
och förskolepedagog - ska kunna foku-


vardagen och verksamheten bättre för 
alla som jobbar inom skolan säger Björn 


IST har stått sida vid sida 
med skolan i mer än 30 år. 
IST levererar IT-lösningar 
och tjänster för skolan – från 
förskola till vuxenutbildning. 
Med smartare lösningar 
arbetar IST för att realisera 
sin vision att alla har rätt till 
en bra skola. Huvudkontoret 


kontor i Stockholm, Oslo och 
Roskilde. Man har 270 anställda 
varav ungefär hälften med 
en bakgrund inom skola/
pedagogik.
www.ist.com


FAKTA


-


- -


-


-


 


-


-


-







Örebro kommun lyfts i många sam-
manhang fram som en förebild, ett be-
vis på att det går att förena en växande 
stad med att satsa på naturreservat. 
Örebro har drygt 20 kommunala re-


Reservaten ses som en del i att bygga 
Sveriges mest attraktiva medelstora 
stad.


–Vi jobbar utifrån parollen ”Natur 
för alla”. Det handlar både om att se 


göra det så enkelt som möjligt för 
människor att ta sig ut. Det mesta av 
vår naturvårdsbudget går till att öka de 


-
ten på Örebro kommun


Forskning visar på tydliga sam-
band mellan tillgång till attraktiva 


viktiga orsaker till ökande sjuktal i 
Sverige. I det här sammanhanget kan 
en  avslappnande skogspromenad vara 


det viktigt med närhet till platser där 
de kan leka. En trend i många kom-
muner i Sverige idag är att bygga stör-
re, men färre lekplatser. Men i Örebro 
fortsätter man att satsa på närheten till 
lek.   


är så viktiga att jobba med som barns 
uppväxtmiljö. Många gånger under-
värderar vi nog betydelsen av barns lek. 
Det är ju genom  leken som barn lär sig 


planerare på Örebro  kommun.


Lekmiljöer som stimulerar  
alla sinnen


av den miljö de vistas i.  Örebros 
kommuns målsättning är att samtliga 
barn i kommunen ska ha tillgång till 
stimulerande lekmiljöer som både bi-


även fungerar som mötesplatser i det 
 offentliga rummet.


–Vi vet att barn mår bra av att leka ute, 


inomhus, som spännande datorspel 


krav på de offentliga lekplatserna. Det 


vill jobba för att öka både variationen 


Testbädd för ny typ av  
lekutrustning


ska leda ner till en  liten grön oas. Varje 


parkerna för att höja kvaliteten. Under 
2017 satsar kommunen bland annat på 


-
vallakullen vid Vivalla. 


Båda är så kallade miljonprograms-


unga. Stort fokus ligger därför på att 


De båda parkerna kommer även att 
vara testbädd i projektet Digifys som 


har lekforskare  designat en ny typ av 
 lekutrustning.


–Det handlar om koppla ihop lek med 


naturmaterial med en digital återkopp-
-


tanken är att  stimulera till fantasifull 
lek med det som barn i alla tider har 
lekt med vatten, sand, stenar, pinnar 
mm. De digitala komponenterna ska 
bara förstärka lekvärdet, säger Mimmi 


En annan ambition i Digifys-projek-


 bedöma kvalitet på lekplatser. Mimmi 


-
betet. I Örebro blir det en ny pusselbit 
i arbetet med att öka barns tillgång till 


-
nen att kunna kombinera förtätning 
med ökad livskvalitet.


Örebro har den högsta byggtakten i Sverige per invånare. Staden växer med 2 000 invånare per år och är den stad 


med i expansionen. Parallellt med förtätningsprojekt och byggnationen av nya stadsdelar satsar kommunen på att 
förtäta med gröna kvaliteter och öka invånarnas tillgång till parker och naturområden, inte minst för barn.


Örebro kommun satsar på närhet till grönska 
och stimulerande lekmiljöer för barn


-


 












Rapport till GR 4 2016-2017 3 bilagor


Bokslut för år 2015-2016
Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfonds bokslut för år 2015-2016 överlämnas härmed till 
guvernörsrådet för redovisning till kommande riksmöte, se bilaga 1. Årsredovisningen är också 
publicerad på fondens webbplats, http://hjalpfonden.lions.se/arsredovisning_15-16.pdf. 
Bokslutet  har lämnats till Länsstyrelsen i Stockholms län och Svensk Insamlingskontroll och 
Effektrapport till FRII som finns publicerad på fondens webbplats, 
http://hjalpfonden.lions.se/effektrapport_15-16.pdf. Där visas bl a följande sammanställning:


Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfonds kostnader år 2015-2016 utgjorde 10,5 % av 
insamlade medel. 


Flerårsöversikt   2015/16 2014/15 2013/14 2012/13 2011/12 
Bidrag och gåvor, kkr   745 272 622 780 389 
Beviljade bidrag, kkr   667 262 547 795 332 
Beviljade bidrag i %   90,0 101,0 78,0 101,0 85,0 
Stiftelsens kostn, kkr   57,0 36,0 26,0 31,0 27,0 
Revisionskostn, kkr   21 25 17 17 13 


Fördelning av nyttjade bidrag 2015-2016 2014-2015 
Fadder LWSTC 46 600 86 950 
Nepal Katastrofhjälp 11 900 71 350 
Mässling 10 000 55 915 
Ebola          0 30 000 
Röda fjädern 15 000          0 
Jubileumsinsamling   2 500          0 
Insamling Syrien           607 411          0 
Summa           693 411           244 215 


Rapport om verksamheten 2016-2017
Den starka uppgång av antalet hjälpansökningar som kunde ses föregående verksamhetsår, då 135 
ansökningar behandlades, fortsätter i ännu högre grad i år och innebär att 395 hjälpansökningar 
kommit in hittills, varav 286 behandlats fram till den 31 december 2016.


Fram till denna rapport (13/1) är årets insamlingsbelopp 563 000 kronor, varav De Glömda Barnen 
362 414 kronor.


I december 2016 genomfördes annonsering i temabilagor till Dagens Industri ( tillsammans med 
projektet De Glömda Barnen) och Svenska Dagbladet, där den senare också i en artikel tog upp den 
kommande Jubileumsinsamlingen, se bilaga 2 resp bilaga 3, s 2 och 14.


Inför kommande insamlingsaktivitet för Jubileumsinsamlingen i maj 2017 planeras annonskampanj 
tillsammans med detta projekt. 


Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond
Martin Enqvist
ordf
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Hjälpkommitténs rapport till GR 5 2016 – 2017. 
 
BQTL: I början av februari erhölls en offert på 300 tält från National Tent House, Pakistan på 
USD 116.550:-. 
Den är accepterad och beställning skedde i början av februari. 
Finansiering sker genom innestående medel på BQTL-kontot samt bidrag från 
Katastroffonden enl beslut i GR i januari 2017. 
Till LCIF har sänts en ansökan om medel för tältköp på USD 75.000:-. 
MSB och LC Kristinehamn är informerade. 
 
Parasport: Den första galan gick av stapeln februari med ca 150 personer. Lions fick 
möjlighet att ge en kort presentation av vår insamlingsverksamhet samt våra satsningar på 
barn och ungdomar med funktionshinder.  
De kvarvarande priserna från 2016 delades ut. 
 
Världens Barn: Se separat rapport från Vivianne Eriksson.  
 
Livskvalitépriser och Bragdguld: Till Hjälpkommittén har inkommit 4 ansökningar om 
Livskvalitépris. Ansökningstiden går ut 28 februari. 
Bragdgulden beslutas om under mars/april tillsammans med Parasportförbundet. 
 
Gunilla Persson 
IRD 
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Rapport	från	More	Women	in	Lions	inför	Guvernörsrådsmöte	i	Kinna.	


Rapport	från	seminarium	för	More	Women	in	Lions	i	samband	med	Nordiska	
Samarbetsrådet,	där	gruppen	More	Women	in	Lions	anordnade	seminarium	för	
deltagarna	från	de	Skandinaviska	länderna	samt	Estland.			


Under	innevarande	år	har	Sverige	ordförandeskapet	för	gruppen	More	Women	
in	Lions	i	de	Skandinaviska	länderna.	


Representanter	från	samtliga	länder	och	totalt	32	personer	deltog	i	seminariet.	


Vi	startade	med	en	introduktion	och	presentation	där	också	Vice	Internationella	
Presidenten	Guðrún	Yngvadóttir	deltog	och	hälsade	alla	varmt	välkomna.	
Gudrun	beskrev	vikten	av	att	vi	också	i	Lions	bör	ha	en	jämn	medlemsbalans	
mellan	män	och	kvinnor	i	Lions.		Seminariet	fortsatte	med	information	om	hur	
erfarenhet	och	vetenskapliga	studier	visar	att	verksamheter	där	kvinnor	och	
män	finns	representerade	i	jämvikt	är	mer	effektiva	och	har	bättre	resultat.			


Därefter	följde	en	kort	information	från	samtliga	länders	representanter	för	
More	Women	in	Lions.		Island	har	i	dagsläget	ca	27%	kvinnor	och	därefter	är	
samtliga	länder	ganska	jämna	i	fördelning	mellan	män	och	kvinnor,	omkring	
20%.	Norge	har	arbetat	2	år	längre	än	övriga	länder	med	medlemsbalans	och	har	
också	representanter	i	samtliga	distrikt	för	More	Women	in	Lions.	Norge	har	
också	för	andra	året	i	rad	anordnat	RLII	för	endast	kvinnor.		


Seminariet	fortsatte	med	information	om	olika	motiv	för	att	engagera	sig	ideellt	
och	en	genomgång	av	vad	man	bör	tänka	på	vid	marknadsföring	av	medlemskap	
riktad	mot	kvinnor	som	målgrupp.	Under	senare	delen	av	dagen	anordnades	två	
olika	grupparbeten	som	handlade	om	att	omsätta	kunskaperna	i	praktiken.	
Redovisning	och	resultat	har	sänts	ut	till	samtliga	deltagare	via	mail	tillsammans	
med	power	point-presentationerna	från	seminariet.	


Rapport	från	distrikten	i	Sverige:	Från	distrikten	rapporteras	att	Sköna	
söndag	kommer	att	anordnas	i	N-distriktet	med	inbjudan	även	till	
medlemsinformation.	Även	distrikt	GD	med	representanten	för	More	Women	in	
Lions	anordnar	informationsmöte	för	presumtiva	nya	medlemmar	till	LC	
Ängsklockan	i	Ludvika.	Till	samtliga	distrikt	har	sänt	ut	förslag	till	power	point	
presentation	att	användas	vid	informationsmöten	för	presumtiva	medlemmar.		


Vellinge	som	ovan	
Eva	Persson	
PDG,	Multiple	District	GMT	Family	&	Women´s	Specialist	
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Antalet	kvinnliga	medlemmar	i	Sverige	mellan	juli	2016	–	februari	2017.	
	
	
Distrikt	 July	2016	 Febr	2017	 Skillnad	


antal	
Total	
procent		


A	 271	 260	 -11	 20,93	


B	 181	 182	 +	1	 19,61	


GD	 233	 222	 -11	 24,42	


N	 177	 173	 -	4	 27,72	


P	 131	 137	 +	6	 15,78	


S	 309	 326	 +17	 24,89	


SM	 229	 228	 -1	 19,27	


SV	 185	 185	 		0	 15,68	


U	 256	 260	 +4	 26,48	


VG	 244	 253	 +9	 15,46	


Totalt	 2	216	 2	226	 +10	 20,49	
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Vid höstmöte gemensamt för distriktens GLT och GMT 14-15 januari i Södertälje, togs följande förslag 
på verktyg fram. Gruppen ser detta som en kvalitetssäkring för ledarutveckling och medlemsutveckling i 
våra distrikt. 
 
 
GEMENSAM UTBILDNING FÖR DISTRIKTENS GLT OCH GMT 
 
MDGLT elect och MDGMT elect är ansvariga för att organisera utbildningen. 
MDGLT och MDGMT finns som handledare/mentorer. 
 
Utbildningen sker i augusti vart tredje år (år 1) i samband med GR-möte (för att kunna involvera DG). 
 
Alla tre åren hålls ett vårmöte och ett höstmöte för uppföljning gemensamt för GLT och GMT. Dit inbjuds 
de GLT eller GMT som invalts vid senare tillfälle, dock på distriktets budget. 
 
Kursens innehåll 
Arbetsbeskrivning 
Rutiner/tidsplan 
Årshjul 
Erfarenhetsutbyte – problem, goda exempel. 
Samarbete/nätverk 
 
 
Anna Maria Bernstein  Anna From Lindqvist 
MDGLT   MDGMT 
 
 
 
 
 
 
 


 



mailto:mdglt@lions.se






 


2016-2017 
Bil 79 


Sveriges Lions Pris för miljö och hållbar utveckling 
  
1. Bakgrund 
Lions Club Trollhättan har till Riksmötet 2014 lämnat in en motion med ett förslag om inrättandet 
av ett miljöpris inom Lionrörelsen i Sverige. Motionen antogs av riksmötet. Bl a säger man i 
motionen "Att lyfta fram Lions miljöarbete skulle kunna vara ett sätt att skapa ett större intresse 
för vår verksamhet och därmed också göra det lättare att hitta fler som vi vill stötta våra aktiviteter 
som bidragsgivare eller t.o.m. som medlemmar. Miljön ar ju också ett ämne som attraherar 
media!" 
 
Förslaget behandlades av Riksmötet 2016 som, efter förslag från Jan Eksvärd, LC Knivsta, beslöt 
att återremittera ärendet till Guvernörsrådets för att se över målgruppen för prisutdelning i avsikt 
att öka uppmärksamheten för priset. 
 
Under de senaste decennierna har miljöarbetet i samhället breddats till att utöver miljö och 
ekologiska faktorer, även omfatta sociala och ekonomiska faktorer. Det samlande begreppet är 
hållbar utveckling. Lions fokuserar främst idag på sociala och ekonomiska faktorer. Alla tre 
faktorerna är lika viktiga för en hållbar utveckling. Priset syftar till att bredda Lions engagemang 
med ekologiska faktorer och även stödja livsstilsändringar som minskar miljöpåverkan. 
Mänskligheten står i dag inför stora utmaningar inom miljö- och klimat-området. Vid FN-
konferensen i Paris 2015 träffade världens länder ett bindande avtal om en gemensam plan för att 
minska klimatutsläppen. Avtalet slår fast att den globala temperaturökningen ska hållas väl under 
2 grader och att man ska sträva efter att begränsa den till 1,5 grader.  
 
I nästan alla länder sker ett överutnyttjande av naturtillgångar och nedsmutsning av mark, 
vattendrag och hav. Och, som motionen säger: "Att värna om miljön är att värna om våra barns 
och ungdomars, och deras ättlingars, framtid". 
 
Hösten 2015 beslutade FN att ersätta Milleniemålen med 17 mål för hållbar utveckling, dvs. väga 
samman ekologiska, sociala och ekonomiska faktorer. Målen syftar både om att stödja de som har 
det svårt och att stödja de ändringar i livsstil vi behöver göra själva. Några av målen är: Ingen 
fattigdom, Ingen hunger, God hälsa och välbefinnande, God utbildning för alla, Rent vatten och 
sanitet för alla, Hållbara städer, Hållbar konsumtion, Bekämpa klimatförändringarna, Främja 
fredliga och inkluderande samhällen.  
 
Utöver att hjälpa andra behövs förändringar av vår egen livsstil. Man pratar ibland om att skapa en 
mer cirkulär och biobaserad ekonomi, t.ex. att komma ifrån slit och släng och mera att laga och 
dela mm. 
 
Lions verksamhetsplan är tydlig: ”För samhällsansvar och livskvalitet. Lions ska vara en 
miljömedveten hjälporganisation. Vårt uppdrag är att göra skillnad när samhällets resurser inte 
räcker till.” 
 
Genom instiftandet av ett Lions Pris för miljö och hållbar utveckling kan Lionrörelsen mer aktivt 
stödja miljöengagemang i samhället och inspirera andra aktörer, privatpersoner såväl som 
organisationer på samma sätt som vi stödjer dem som har det svårt, lokalt, nationellt och 
internationellt. 
 







 
 
 


2 
 


Vidare kan, som påpekas i motionen, tillkomsten av ett Lions miljöpris inspirera lionklubbarna 
runt om i landet att initiera projekt inom områdena miljö-, klimat och hållbar utveckling. Slutligen, 
menar motionärerna, borde utdelningen av Lions Pris för miljö och hållbar utveckling öka 
kunskapen om Lions och hela vår verksamhet hos allmänheten. 
 
2. Kriterier för Lions Pris för miljö och hållbar utveckling 
Priset ska tilldelas en organisation eller enskilda personer som underlättar eller genomför åtgärder 
som förbättrar miljön, klimatet eller underlättar ändrat beteende, ändrad livsstil utan att 
människors välbefinnande försämras, lokalt, nationellt eller globalt. 
 
Nomineringarna skall ske senast den 31 januari året efter den aktuella aktiviteten (eller 
motsvarande) ägt rum. 
 
Marknadsföringen görs internt och externt på hemsidor och sociala media, i tidskriften The Lion 
och andra media och i samband med riksmötestrycket. Alla ZO och DG uppmanas också att 
marknadsföra Lions Pris för miljö och hållbar utveckling i samband med klubbesök, samt vid zon- 
och distriktsmöten. 
 
Klubbarna ska se över sina handlingsplaner. Vad mer kan göras i klubben och inom klubbens 
verksamhet för att stödja en hållbar utveckling? 
 
 3. Utdelning 
Nomineringsförslagen behandlas i en priskommitté som består av minst tre och högst fem 
personer, i vilken ingår representanter från Lions  
Beslut om utdelning fattas av Guvernörsrådet på förslag av priskommittén. Medlemmarna i 
gruppen beslutas av Guvernörsrådet för 2 år i taget. 
 
Utdelningen sker i samband Riksmötet. I samband med utdelningen offentliggörs pristagaren med 
ett pressmeddelande. 
 
Priset utgörs av upp till 100 000:- och diplom. Priset kan delas mellan flera pristagare. 
 
 
 
Björn Andersson  Ulf Carlsson Jan Eksvärd 
IPDG 101A   IDG 101VG LC Knivsta 
 
 
 
Claes I Helgesson  Rolf Hallberg 
LC Gothenborg Gathenhielm  LC Trollbäcken 
 
 
Förslag till beslut: 
GR föreslår riksmötet att besluta enligt förslaget samt att rekommendera klubbarna att betala in 10 
kronor per medlem till Sveriges Lions miljöpris för miljö och hållbar utveckling.   
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Förslag till protokollet från DR 3 i Falun 


 


Distriktsrådet godkände att ställa följande förslag från MyLCI admin Rutger Belin: 
Att införa en ny klubbtjänsteman att användas av de klubbar som så önskar. 
Den tänkta tjänstemannen skall ha inloggningsrätt till MyLCI för sin lionsklubb och ha 
samma behörighet som klubbsekreteraren att göra månadsrapporter.  
Den svenska beteckningen kan heta: Klubbens registeransvarig. 


 


 


Elisabet Rosell 
Distriksguvernör 101gd 
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Hjälpkommittén                                                                                                                                                     
Vivianne Eriksson 


 


Uppsala 2017-01-16 


 


Guvernörsrådet  


 


Världens Barn  


 


När det gäller rapportredovisningen för Morogoroprojekten har projekt 11 och 12 gått iväg till 
Radiohjälpen. Vi väntar på besked om rapporterna är godkända. Projekt 13 är försenat på 
grund av bedrägeriet. Radiohjälpen har ännu inte betalat ut projektmedel till Burkina Faso och 
Rent Vatten. Ledningen för projekt ”Mexico” har ännu inte inkommit med slutrapport.  


Övriga projektrapporter som Burkina Faso, Rent Vatten och diabetesprojekt på Srilanka är 
godkända. 


Jag väntar på återkoppling från vårt möte med Radiohjälpen den 14 december.   


Lions kontaktperson vid RH Sophie Fyrk som tillträdde sin tjänst i september, har slutat och 
en ny kontaktperson har tillträtt i januari som heter Jannike Fager.  


Världens Barns insamlingsresultat per den 13 december uppgick till 70 miljoner, något lägre 
jmfr med tidigare år.     


Nya projektansökningar till Lions har inkommit, Ett värdigt Liv i Sydafrika, projekt  
Föräldralösa barn  och AIDS i Sydafrika. Hjälpkommittén har ett arbetsmöte den 4 februari 


Arbetsmötet på kontoret (ekonom, controller, VE,  ordf HK ) den 12 januari behandlade till 
stor del bedrägeriet men också om administration, rutiner och dokumentation kring  
projekthantering. Det gäller både projekt där medel söks från Radiohjälpen men också medel 
som söks från övriga partners. Dokumentationen måste förbättras, förslag till åtgärder vidtogs.  


 


 








REVISORSPOO LEN 
Matsson & Co AB 


Revisionsberättelse 
Till styrelsen i Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond 
Org.nr 802405-0406 


Rapport om årsredovisningen 
Jag har utfört en revision av årsredovisningen för lnsamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond för 
räkenskapsåret 2015-07-0 I - 2016-06-30. 


Styrelsens ansvar för årsredovisningen 


I (2) 


Det är styrelsen som har ansvaret för att upprätta en årsredovisning som ger en rättvisande bild enligt 
årsredovisningslagen och för den interna kontroll som styrelsen bedömer är nödvändig för att upprätta en 
årsredovisning som inte innehåller väsentliga felaktigheter, vare sig dessa beror på oegentligheter eller på 
fel. 


Revisorns ansvar 
Mitt ansvar är att uttala mig om årsredovisningen på grundval av min revision. Jag har utfört revisionen 
enligt lntemational Standards on Auditing och god revisionssed i Sverige. Dessa standarder kräver att jag 
följer yrkesetiska krav samt planerar och utför revisionen för att uppnå rimlig säkerhet att 
årsredovisningen inte innehåller väsentliga felaktigheter. 


En revision innefattar att genom olika åtgärder inhämta revisionsbevis om belopp och annan information 
i årsredovisningen. Revisorn väljer vilka åtgärder som ska utföras, bland annat genom att bedöma 
riskerna för väsentliga felaktigheter i årsredovisningen, vare sig dessa beror på oegentligheter eller på fel. 
Vid denna riskbedömning beaktar revisorn de delar av den interna kontrollen som är relevanta för hur 
stiftelsen upprättar årsredovisningen för att ge en rättvisande bild i syfte att utforma granskningsåtgärder 
som är ändamålsenliga med hänsyn till omständigheterna, men inte i syfte att göra ett uttalande om 
effektiviteten i stiftelsens interna kontroll. En revision innefattar också en utvärdering av 
ändamålsenligheten i de redovisningsprinciper som har använts och av rimligheten i styrelsens 
uppskattningar i redovisningen, liksom en utvärdering av den övergripande presentationen i 
årsredovisningen. 


Jag anser att de revisions bevis jag har inhämtat är tillräckliga och ändamålsenliga som grund för mina 
uttalanden. 


Uttalanden 
Enligt min uppfattning har årsredovisningen upprättats i enlighet med årsredovisningslagen och ger en i 
alla väsentliga avseenden rättvisande bild av stiftelsens finansiella ställning per den 2016-06-30 och av 
dess finansiella resultat för året enligt årsredovisningslagen. 
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REVJSORSPOOLEN 
Matsson & Co AB 
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Rapport om andra krav enligt lagar och andra iörfattningar 
Utöver min revision av årsredovisningen har jag även utfört en revision av styrelsens förvaltning för 
Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond för räkenskapsåret 2015-07-0 I - 2016-06-30. 


Styrelsens ansvar 
Det är styrelsen som har ansvaret för förvaltningen enligt stiftelselagen och stiftelseförordnandet. 


Revisorns ansvar 
Mitt ansvar är att med rimlig säkerhet uttala mig om förvaltningen på grundval av min revision. Jag har 
utfört revisionen enligt god revisionssed i Sverige. 


Som underlag för mitt uttalande om förvaltningen har jag utöver min revision av årsredovisningen 
granskat väsentliga beslut, åtgärder och förhållanden i stiftelsen för att kunna bedöma om någon 
styrelseledamot är ersättningsskyldig mot stiftelsen eller om det finns skäl för entledigande. 


Jag har även granskat om någon styrelseledamot på annat sätt har handlat i strid med stiftelselagen, 
stiftelseförordnandet eller årsredovisnings lagen. 


Jag anser att de revisionsbevis jag har inhämtat är tillräckliga och ändamålsenliga som grund för mitt 
uttalande. 


Uttalande 
Enligt min uppfattning har styrelseledamöterna inte handlat i strid med stiftelselagen, 
stiftelseförordnandet eller årsredovisningslagen. 


Täby den 22 december 2016 


Christina Wahlström 
Auktoriserad revisor 


Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond, Org.nr 802405-0406 
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Insamlingsstiftelsen Sveriges Lians Hjälpfond 
Org.nr 802405-0406 


Styrelsen för Insamlingsstiftelsen Sveriges Lians Hjälpfond far härmed avge årsredovisning för 
räkenskapsåret 2015-07-0 l - 2016-06-30. 


Förvaltnings berättelse 


Stiftelsens syfte och ändamål 
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Stiftelsens ändamål är att inom ramen för Lians hjälpverksamhet från allmänheten samla in, förvalta och 
utdela insamlade medel. De insamlade medlen far användas inom Sverige och utomlands för följande 
ändamål: 


- Hjälpverksamhet bland sjuka, handikappade eller på annat sätt behövande
- Vård, fostran och utbildning av barn och ungdomar
- Främjande av humanitär forskning med humanitär inriktning


Stiftelsens uppfyllda ändamål 
Styrelsen har haft som målsättning att dela ut bidrag till ekonomiskt och socialt svagaste i samhället. 
Grundregeln har varit en inkomstnivå runt existensminimum. Gruppansökningar har inte beviljats bidrag. 


Under verksamhetsåret 2015-07-01 - 2016-06-30 har stiftelsen erhållit öromnärkta bidrag avseende 
Lions kampanjer, vilka fördelat sig enligt följande av total insamlade medel: Syrienprojektet 81,54 % 
(607411 kr), 
L WSTC Fadder 6,26 % ( 46600 kr), Röda fjädern-kampanj för bamdiabetesforskningen 2 % ( 15000 kr), 
Nepal katastroflljälp 1,60 % (I 1900 kr), Mässlingprojektet 1,34 % (10000 kr) och Jubileumsinsamling 
för barn och ungdomar 0,34% (2500 kr). 
Övriga erhållna bidrag om 6,92 % (51546 kr) har varit gåvor vilka ej är öromnärkta. 


Verksamhet 
Verksamheten har under verksamhetsåret bedrivits i enlighet med stiftelsens ändamål. Erhållna bidrag 
har erhållits med 693411 kr (258616) och lämnade bidrag har utbetalats med 667350 kr (261790). Under 
året har stiftelsen vidgat möjligheterna att lämna bidrag till stiftelsen genom bl.a. SMS-gåvor, samarbete 
med Godhandling, minnesgåvor och månadsgivare. Stiftelsen har beviljats medlemskap i FRII 
(Frivilligorganisationernas Insamlingsråd). Vidare har stiftelsen fortsatt arbeta med att förnya stiftelsens 
hemsida. 


Organisation 


Ordförande 
Kassaförvaltare 
Sekreterare 


Sammanträden 


Martin Enqvist 
Agneta Andersson 
Anna From-Lindqvist som ersatts av Kia Carlsson efter bokslutets utgång. 


Styrelsen har under verksamhetsåret haft 5 protokollförda sammanträden varav l varit telefonmöten. 
Styrelsen har informerat distrikten skriftligt om sin verksamhet och deltagit i olika sammankomster inom 
Lions för bl.a. informera om stiftelsens verksamhet. 
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Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond 
Org.nr 802405-0406 
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Flerårsöversikt (Tkr) 2015/16 2014/15 2013/14 2012/13 2011/12 
Bidrag och gåvor, kkr 745 272 622 780 389 
Beviljade bidrag, kkr 667,0 262,0 547,0 795,0 332,0 
Beviljade bidrag i % av erhållna 
bidrag 90,0 101 ,0 78,0 101,0 85,0 
Stiftelsens kostnader, kkr 57,0 36,0 26,0 31,0 27,0 
Revisions kostnader, kkr 21 25 17 17 


Stiftelsen har ingen anställd personal och inga löner eller ersättningar har utbetalats utöver utlägg för 
kostnader i samband med sammanträden. 


Resultat av årets verksamhet 
Årets verksamhet lämnar ett resultat på -21 kr (-51475) efter lämnade bidrag och stiftelsens kostnader. 
Kvarstående eget kapital i stiftelsen uppgår efter årets resultat till 173 350 kr, som styrelsen föreslår 
balanseras i ny räkning. 


Företagets resultat och ställning i övrigt framgår av efterföljande resultat- och balansräkning med 
ti lläggsuppl ysningar. 
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Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond 
Org.nr 802405-0406 


Resultaträkning 


Verksamhetens intäkter 
Nyttjade bidrag 
Gåvor 
Bruttoresultat 


Verksamhetens kostnader 
Ändamålskostnader 
Insaml i ngskostnader 
Administrationskostnader 


Rörelseresultat 


Resultat efter finansiella poster 


Resultat före skatt 


Årets resultat 


Not 


2 


2015-07-01 
-2016-06-30


693 411 
51 546 


744 957 


-667 350 
-33 425 
-44 203 


-744 978 


-21 


-21 


-21 


-21 
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2014-07-01 
-2015-06-30


244 215 
27 366 


271 581 


-261 790 
-5 000 


-56 266 
-323 056


-51 475 


-51 475


-51 475


-51 475 
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Balansräkning Not 2016-06-30 2015-06-30 


TILLGÅNGAR 


Omsättningstillgångar 


Kortfristiga fordringar 
Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter 25 000 0 


Kassa och bank 352 375 241 357 
Summa omsättningstillgångar 377 375 241 357 


SUMMA TILLGÅNGAR 377 375 241 357 


EGET KAPITAL OCH SKULDER 


Eget kapital 3 
Bundet eget kapital 
Fondkapital 173371 224 846 


Årets resultat 0 -51 475 


Summa eget kapital 173 371 173 371 


Kortfristiga skulder 
Skuld avseende erhållna, ej nyttjade bidrag 4 197 025 60 985 
Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 7 000 7 001 


Summa kortfristiga skulder 204 025 67 986 


SUMMA EGET KAPITAL OCH SKULDER 377 396 241 357 


Ej bokfört resultat -21 0 


Ställda säkerheter Inga Inga 


Ansvarsförbindelser Inga Inga 


Insamlingsstiftelsen Sveriges Lions Hjälpfond 
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Insamlingsstiftelsen Sveriges Lians Hjälpfond 
Org.nr 802405-0406 


Tilläggsupplysningar 


Redovisnings- och värderingsprinciper 


Allmänna upplysningar 
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Insamlingsorganisationens redovisnings- och värderingsprinciper överensstämmer med 
årsredovisningslagen, BFNAR 2012:l (K3), FRII:s styrande riktlinjer för årsredovisning och Svensk 
Insamlingskontroll. 


Fordringar har upptagits till de belopp varmed de beräknas inflyta. 


Övriga tillgångar och skulder har upptagits till anskaffningsvärden där inget annat anges. 


Intäktsredovisning 
Endast det inflöde av ekonomiska fördelar som organisationen erhållit eller kommer att erhålla för egen 
räkning redovisas som intäkt. Intäkter redovisas, om inget annat anges nedan, till det verkliga värdet av 
vad som erhållits eller kommer att erhållas. 


Gåvor och bidrag 
Om tillgången eller tjänsten erhålls därför att organisationen uppfyllt eller kommer att uppfylla vissa 
villkor och om organisationen har en skyldighet att återbetala till motparten om villkoren inte uppfylls, är 
det ett erhållet bidrag. Är det inget bidrag är det en gåva. 


Gåvor 
Intäkter i form av gåvor intäktsförs i huvudregel i den period gåvan erhålls. En gåva som intäktsförts 
redovisas antingen som en tillgång eller en kostnad beroende på om gåvan förbrukas direkt eller inte. 
Gåvor som organisationen avser att stadigvarande bruka i verksamheten redovisas som 
anläggningstillgångar. Övriga gåvor redovisas som omsättningstillgångar. Gåvor värderas som 
huvudregel till verkligt värde. I de fall organisationen lämnat en ersättning för att erhålla gåvan minskas 
gåvans värde med ersättningen. 


Bidrag 
Bidrag redovisas som intäkt när villkoren för att erhålla bidraget har uppfyllts. Erhållna bidrag redovisas 
som skuld till dess villkoren för att erhålla bidraget uppfylls. Bidrag som erhållits för att täcka vissa 
kostnader (t.ex. för administration) redovisas samma räkenskapsår som kostnaden redovisas. Bidrag som 
hänför sig till en anläggningstillgång minskar anskaffningsvärdet. Erhållna bidrag värderas till det 
verkliga värdet av den tillgången som organisationen fått eller kommer att få. 
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Verksamhetskostnader 
Verksamhetskostnader delas in i följande funktioner; ändamåls-, insamlings- och 
administrationskostnader. 


Ändamålskostnader 
Ändamålskostnader är sådana kostnader som kan hänföras till organisationens uppdrag enligt stadgarna. 
Ändamålskostnader består främst av lämnade bidrag. 


Insamlingskostnader 
Insamlingskostnader återspeglar de kostnader som organisationen haft för att samla in medel. Under 
räkenskapsåret avser insamlingskostnader avgifter till Svensk Insamlingskontroll. 


Administrationskostnader 
Administrativa kostnader är sådana som behövs för att administrera organisationen och består av bland 
annat revision, milersättning och bankkostnader. 


Noter 


Not 1 Fördelning nyttjade bidrag 
2015-07-01 2014-07-01 


-2016-06-30 -2015-06-30


Nyttjade bidrag per rörelsegren 
Fadder LWSTC 46 600 86 950 
Nepal Katastrofujälp 11 900 71 350 
Mässling 10 000 55 915 
Ebola 30 000 
Röda fjädern 15 000 0 
Jubileumsinsamling 2 500 0 
Syrien 607 41 I 0 


693 411 244 215 


Not 2 Anställda och personalkostnader 
Bolaget har inte haft några anställda och några löner har ej utbetalats. 


Under året har milersättning utbetalats till ordförande, kassaförvaltare och sekreterare 13190 kr ( 11626). 


Not 3 Förändring av eget kapital 


Belopp vid årets ingång 
Disposition enligt beslut 
av årets årsstämma: 
Årets resultat 
Belopp vid årets utgång 


Fondkapital 
224 847 


-51 475


173 372 


Årets 
resultat 
-51 475


51 475
-21 
-21 


cW 
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Not 4 Erhållna, men ej nyttjade bidrag 


Ej nyttjade bidrag per rörelsegren 
Fadder LWSTC 
Nepal katastrofhjälp 
Röda Fjädern 
Filipinerna 
Syrien 
Jubileumsinsamling för barn och ungdomar 
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2016-06-30 2015-06-30 


3 900 29 800 
6 250 19 750 
I 479 6 835 


0 4 600 
85 333 0 


100 063 
197 025 60 985 
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Undertecknade försäkrar härmed att årsredovisningen har upprättats i enlighet med arsrcdo\isningslagen 
och god redovisningssed, all aktuella redovisningsnonner har tillä.,npats och att lämnade uppgifter 
stämmer med faktiska förh:il!a.nden. 


Stockholm den 15 novcmbCT 1016 


Kia Carlsson 
Sekreterare 


RevisorspåteckniJIBg 


/l • j) .
Ctfnt/d Uf[!t,L 
Agneta Anders.._on 
Kassatorvaltm"e 


Min revisionsberättelse har lämnats den 2 2  / I Z 2-C' I b


Christina Wahlström 
Auktoriserad r e visor 


2016-2017
Bil 82












{ 


. ,, .,


/ 


Hjälp Lions 
hjälpa 


de glömda barnen 
Från Syrien och dess grannländer. 


Lians hjälper flyktingarna på plats 
med mat, leksaker och skola. 


Sveriges Lians Hjälpfond: 9.Q5  s


PG 901948-0 eller 
Swish 9019480 


I 


I 


I 
- I


I I 
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En av världens 
största ideella 
hjälporganisationer 
Lions Clubs lnternational har 1,4 miljo-
ner medlemmar i över 200 länder och 
alla medlemmar älskar att hjälpa andra 
människor där behovet och hjälpen är 
som störst. 


L1ons finns alltid på plats tack vare 
detta enorma nätverk. Oavsett om 
Lions hJälper lokalt, nationellt eller 
internationellt når hjälpen alltid ända 
fram. Gåvorna och hjälpen går alltid 
från Lions till Lions, vilket gör det lätt 
att redovisa vad pengarna används till. 


"Vi gör det möjligt att gå från ide till 
verklighet i projekt som hjälper män-
niskor i frågor som du brinner för. Vi 
gör det möjligt för dig, att hjälpa till 
med just det du känner starkt engage-
mang för och tillsammans har vi roligt 
när vi gör det. Världen behöver mer 
medkänsla!" säger Åke Nyquist, som 
leder projektet "De Glömda Barnen". 


"Varje barn vi kan hjälpa med utbild-
ning och ge tillbaka tron på människan 
är en seger för mänskligheten" 


Just nu arbetar Sveriges Uons med 
"De glömda barnen från Syrien och dess 
grannländer" i sydvästra Turkiet i Ada-
naregionen. Dessa flyktingar är de som 


har det svårast, de har inte fått plats I de 
av UNHCR organiserade flyktinglägren 
och läget för de ca 300 000 flyktingarna 
1 Adana är fortfarande mycket besvärligt. 
Flyktingströmmen ökar snabbt med tanke 
på vad som händer i Aleppo i Syrien och 
nu även i Mosul i Irak. Svenska Lions har 
tillsammans med Turkiska Uons arbetat 
under drygt ett år på plats med att hjälpa 
flyktingarna med förnödenheter som mat, 
filtar, tält och senaste tillskottet skolmodu-
ler. Vi tror att utbildning är en av "nyck-
larna" för att ge barnen en ny start i livet. 
Vi har sedan juni i år redan hjälpt över 700 
barn med möjligheter till skolgång. Vi i U-
ons arbetar oförtrutet vidare med att hjälpa 
dessa flyktingar på plats och varje barn vi 
kan hjälpa, är en seger för mänskligheten. 
Läs mer på www.lions.se 


I DU KAN OCKSÅ HJÄLPA LIONS! 
Ge Din gåva till: 
Sveriges Lians Hjälpfond: 
PG: 901948-0 eller Swish 9019480 
märk ditt bidrag med DGB. 
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